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Mr. Rocca, as the day to day CIA working level 

contact vJith the Warren Cormnission stated that on the 

average it took less than one week for the CIA to transmit 

its information to the ~varren CoiTmission, after such in-

formation had been processed by the Agency. (Rocca dep., 

pp. 6 6-6 7) (Add the opinion of WC staffers.) 
•+\\rff~$ 

However, s, £ izl£1219 diG dlflZI!J-
(fo ,drn p r~tc.. <:>f., "1 , +- ..s 

.J$& l the CIA's sen~tivef sources and methods, caused 

the Warren Commission to experience greater difficulty 

~l<.VA.~~ 
in getting _... in ormation than when the protection of 

such sources and methods was not at issue. J. Lee Rankin 
e...f-ror + 

expressed the opinion that the Agency's to pro-

teet its sensitive sources and methods did $ I 2 ~e 
c.....)h •• .... f.... 

the \·Jarren 

p.l58) 

quality of the information to 7, ii!r 

e-

the Commission. (Sce~so dep. 

some'' degree: 
:·,..-< 

~ i\~S.S~ti~.9tro 
telephon~iurveillance 

·' 
operations of the CIA's Hexicof City $tation 

~«e-c::ts ~..(!-~ 
2) As a related consideration

1
theAcontroversy sur-
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~ 
rounding~hotograph now referred to as that 

of the "Mexico City Mystery Man" 

Each of these concerns will be examined'lll•••••• 

/nerein. 

The CIA's concern for revealing the existence of 

sensitive technical operations, as outlined above, was 
• 

evident from the nception of the Warren Commission. 

Mr. Scelso commented that "we were not authorized at first 

to reveal all our technical operations." (Scelso dep. 

p.l58) Scelso further testified: 

We were going to give them intelligence re­
ports which derived from all our sources, in­
cluding technical sources, including the tele­
phone intercept and the information gotten 
from the interrogation of Silvia Duran, for 
example, which corresponded almost exactly 
with the information from the telephone inter­
cepts. (Ext to Scelso quote, all of p.S) 

Mr. Scelso's characterization is supported by 

examination of the background to the first major CIA 

report furnished the Warren Comm~sion r~garding Lee Harvey 
(131 :.h.n ,.,...cz..wo ) 

Oswald's trip to Mexico City. ~(Cite.) Much of the informa-

tion provided to the l\larren Commission 1n this report was 

based upon sensitive sources and methods, identification 

of which had been deleted completely from the report. 

QIA The policy + pt._ limiting· Warren Commission know-

ledge of CIA sources and methods was articulated as early 

as December 20, 1963, at which time a cable was sent from 

CIA headquarters to the Mexico City Station which stated: 

Our present plan in passing information to the 
Warren Commission is to eliminate mention of tele-
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phone taps, in order to protect your contin­
uingopS. Will rely instead on statements 
of Silvia Duran and on contents of Soviet 
Consular file which Soviets gave ODACID 
(CIA cable DIR 97829 FOlA 498-204, 29Janl964) . 

The basic policy articulated in the December 20, 

1963 cable is also set forth in a CIA memorandum of 

December 17, 1963. In that memorandum, Birch O'Neal 

I
~ rt'~""' -t"I'W.e~\"i~ J '"'":>.~.::a..A.f ... 

of the CIA Counterintelligence Staff wrote that he had 

been advised by Sam Papich, FBI liaison ~ to the CIA, 

that the FBI was anticipating a request from the Warren 

Commission for copies of the FBI's materials which sup-

ported or complimented th~ FBI's five volume report of 

Decmeber 9, 1963 submitted to the Warren Con~ission. 

Papich provided O'Neal with this report which indicated 

that some United States Agency was tapping telephones 

in Mexico. Papich queried O'Neal whether the FBI could 
~ 

supply the Warren Commission with~source of the telephone 

taps. (The FBI had knowledge of CIA's telephone surveil­

lance operations in Mexico City, see CIA ~I-3/779/510) 
sh.... ~.:1 

0 'Neal's memorandum LW that he discussed this matter 

with Scelso who in turn, after a discussion with Helms, 

was directed by Helms to prepare CIA material to be passed 

.to the Warren Commission. O'Neal wrote: 

He (Scelso) was quite sure it was not the 
Agency's desire to make available to the Com­
mission at least in this manner--via the FBI­
sensitive information which could relate to 
telephone taps (Birch O'Neal, Memo for File, 
20 Dec 63, Subj: Lee Harvey Oswald) 
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,,, .. :u ... s -+a. \c.~'" "\.~c- ....... -+-~ ~ov...( 4 
the form of this presentation a:I & 1 pro....; 

teet the CIA's Mexico City Station's sources and techniques. 

(CIA Cable Dir. 90466, FOIA 420-757, 20 Dec 63) 

IV. Telephone Taps and Photo Surveillance 

Mr. Helms offered testimony regarding the CIA's 

reticence to inform the Warren Commission, at least during 
0 -f.fbk. <t.o~ ss; '~»"~-$ ~~t\.t; 

the initial stage of the CIA's telephonic and photo sur-

veillance operations in Mexico CitY,tiii~IIRIBIBIBmRiBII&e 

.... • •• , • ~ _, • ' • - ' t- 1 • Helms testified: 

The reason for the sensitivity of these tele­
phone taps and surveillance was not only be­
cause it was sensitive from the Agency's 
standpoint, but the telephone taps were run­
ning in conjunction with the/!Jexican authori-. 
tie~and therefore, if this nad become public 
knowledge, it would have caused very bad feel­
ings between Mexico and the United States, 
and that was the reason. (Helms Exec Session 
hearing, pp.Sl-52, 

Nevertheless, the CIA had provided information to 

the FBI regarding the Mexico City surveillance operations 

of November 2'8, 1963 the White House, through information 

made available by to National Security Councilg 
.................... ~ 

Director McGeorge aware that the CIA had tele-

phone taps in operation against the Cuban and Soviet Em-

bassy/ConsulateSand that through these taps Oswald's pre-

sence in Mexico City prior to the assassination had been 

corroborated. [ci k {'1c Ccr\....Q. (i·J.:,, .• ~ '{r., 1 '1t.Cec 0 -~ .... t, .. ;.;\ 

·-· 
--............. __ 

...._~ . ·.._ -
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CAnw,i\l~il~g- . ---
'The CIA's y' · .. · to inform the Warren 

·. 6f the above-described surveillance 

of-concern to 

substance 1£ ! LP§lill£ a Ltd infm::'ma-tion 

o the Warren Commission. (See Scelso de~:)" 

.·.:.. 

might well have hampered the Commission's ·ability-to pro­

ceed in its investigation with all the fadts bef6re it, 
. ' . . . .f... c.::t-.J 

even those which might have meant expoiiri~'certain sensi-

tive operations to the Commission. . : .... 

As noted previously~ on January 31,' 1964, the CIA 

provided the Warren Commission with a memorandum that 

chronicled Lee Harvey Oswald's Mexico City visitl during 

September 26, 1963 - October 3, 1963. That memorandum 
o:,c~. · .tL · . ~ 
~ nor·~ention ••llllil·· Oswald 1 s various conver-

sations with the Cuban and· So~i Embassy /ConsulateS had 

been tapped and subsequently transcribed; Furthermore, ' 

that memorandum ~·t, nctJ'ention 5 l&it that the CIA·· 

had tapped and transcribed conversatioris between Cuban 

Embassy employee Sylvia Duran and Sovietofficials at· 

the Soviet Embassy/Consulate nor was m~rition made of the 

conversations between Cuban President 66rticos and Cuban 
AT~ 

Ambassador to Mexico which the CIA had also tapped and ·· 

transcribed. 
.. ~ 

\~' .. -.. · 
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On February 1, 1964 Helms appeared before the 

Commission (see above) and likely discussed the memoran-

dum of January :·S/ , 1964. On Feburary 10, 1964, J. Lee 

Rankin wrote Helms in regard to the CIA memorandum of 

January 31. 

at 1 E ± as 

A review of Rankin's letter indicates that 
A,·, vJr ,-I,H 

of Ll 7 

I I J r I t, the Warren Commission 
. 

had no substantive knowledge of the telephon~'surveillance 

operation or the production i.e., the tapes and trans-

cripts, from that operation. Rankin inquired in the Feb-

ruary 10, 1964 fR.-4-W whether Os\vald's direct communica-

tion with employees of the Soviet Embassy (as stated in 

of the January 31 memorandum) had been facilitated 

by telephone or interview. Manifestly, if the Warren Com-

mission had been informed of the telephont'surveillance 

operation and its success in tapping Oswald this inquiry 

by Rankin would not have been made. 

Raymond Rocca's testimony tends to support this 

conclusion. It was Rocca's recollection that between 

the time period of January 1964 - April 1964, Warren Com-

mission's representatives had visited the CIA's headquar-

ters in Langley, Virginia and had been shown various trans-

' cripts resulting from the CIA's telephon~surveillance 

operations in Mexico City. (Rocca dep. p.89) However, 

Mr. Rocca did not personally make this material available 

to Commission representatives and was not able to state 

under oath precisely the point in time at which the Warren 

Commission learned of these operations. 
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On February 19, 1964 the CIA responded to Rankin's 

inquiry of February 10. The Agency response did indi-

cate that Oswald had phoned the Soviet Consulate and was 

also interviewed at the Consulate. However, the Agency did 

not reveal the source of this information in its response 

to the Commissio~~r indicate that it would be revealed 

by other m~ans {e.g. by oral briefing). 

During the period of March - April 1964, David 

Slawson drafted a series of memoranda which among other 

issues concerned Warren Commission knowledge of and access 

to the production material derived from the CIA telephoni' 

surveillance operations in Mexico City. A review of 

these memoranda ten~to support the Committee's belief 

that the Warren Commission, through Mssrs. Slawson, Coleman, 

and Wille~s did not obtain access to CIA telephone surveil-

lance materials until April 9, 1964. At that time, Coleman, 

lwson and Willens met wi~h Win Scott, the CIA's Chief 
s~~+ 

of Station in Mexico City.~ provided them with various 

transcripts and translations derived from CIA telephone 

taps of the Cuban and Soviet Embassy/Consulates. (Slawson 

memorandum of April 22, 1964, subject: 

a . ~ ri\ <i 
IffiUCJ&r, Fr1or to it appears doubtful 

that the Commission had been given even partial access 

to the referenced material. Nevertheless, by March 12, 
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1964, the record indicates that the Warren Commission 

had at least become aware that the CIA did maintain 

telephon~surveillance of the Cuban Embassy/Consulate. 

(Slawson memorandum, March 12, 1964, Subj: meeting with 

CIA representatives). Slawson's memorandum reveals 

t! Ill the Warren Commission had learned that CIA J:s&& iii itS 

possess~ transcripts of conversations between the Cuban 

Ambassador to Mexico, Armas, and the Cuban President Dorticos. 
l>ort'i,o£- Prr~:j 

Th~ conversations, requested by the Warren Commission 

representatives at a meeting with CIA officials, including 

Richard Helms, 

Dug?a's arrest 
..,.. . ......._ ..... 

Police (cite?). 

alllllif*••mg;llljollljo concerned Silvia 

and interrogation by the Mexican Federal 

*1 dillE dd&r? Helms responded to the Corn­
~ +;K,'.:.'. ; /') 

mission 1 s request for access, ••••••!!' that he would 

attempt to arrange for the ~IIJ'arren Commission representatives 1 

fD review. this material. (Slawson memo, March 12, 1964) 

It should be noted that the records reviewed do not 

reveal the manner in which the Commission learned of the 

Dorticos-Armas intercepts~-· As detailed above, both the FBI 

and White House (through McGeorge Bundy) were aware of the 

CIA's telephonic surveillance activities in Mexico City. 

(Cfte~One or the other could well have provided the War-

ren Commission with this information. Nevertheless, Ray-

rnond Ro~s' testimony as cited herein (Rocca dep. 

lends some support to the position that the Commission had 

been informed of the Dorticos-Armas conversations through 

the CIA's initiative. 
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Another Slawson memorandum, dated March 25, 1964 

concerned Oswald's trip to Mexico. Slawson therein stated 
C. ·~t.-t(t\ ai'S 
---~l __ j L& Oswald's 

were derived from CIA 

memoranda. of January 31, 1964 and February 19, 1964,. 

and/in additio~ a Mexican federal police summary'Qijrof 

interrogations conducted shortly after the assassination 

with certain Cuban Embassy employees. Slawson wrote: 

A large part of it (the summary report) is 
simply a summation of what the Mexican police 
learned~ they interrogated Mrs. Silvia 
Duran, ~ an employee of the Cuban Consulate 
in Mexico City, and is therefore only as accu­
rate as Mrs. Duran's testimony to the police. 

These comments indicate that S~son placed limited 

reliance upon the Hexican police summary. Ivloreover, there 

is no indication that S~son had been provided the Duran 

telephon~intercept transcripts. In fact, by virtue of 

Slawson's comments conerning the Ivl~an police report, 

it would appear that the vJarren Commission/as of March 25/ 

had been provided little substantive information pertaining 

to Sylvia Duran. 

The Committee's belief that Slawson had not been 

given access to the Duran transcripts is further supported 

by referenc~ to his memorandum of March 27, 1964 (Cite) 

wherein he states his conclusion that Oswald had visited 

the Cuban Embassy on three occasions. This conclusion 
wr~wcr..t 

he wsi t rims based upon an analysis of Sylvia Duran's testi-

! his ~·'""'"'hi--. )oc..,rS 
mony before the Mexican police. ~i ± g · 1 1 k no 
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indication that he h~reviewed any of the Duran 

transcripts. Furthermore, een given access 

to these transcripts, certainly their substance would have 

been incorporated into his analysis and accordingly noted 

for this purpose. His analysis ~uld havE!' reflected 

that 

the 

forced to rely upon the two memoranda that did not make 
.su.~J>'-~ rtA.. 

reference to the surveillance operations 
1 

and a"\ summary...._ po-

lice report. Thus, the Agency had been successful for 

over three months in not exposing the surveillance opera-

tions to the review of the concerned Warren Commission 

staff members. As was stated in the CIA cable of Decem-

ber 20, 1964 to its Mexico City Station: 

Our present plan in-passing information to 
the Warren Commission is to eliminate mention 
of telephone taps, in order to protect your 
continuing operations. Will rely instead 
on statements of Silvia Duran and on contents 
of Soviet consular file which Soviets gave 
ODACID here. 
(CIA cable, DIR 90466, FOIA 420-757, Dec. 20, 
1964 CIA p.2144) 

mined that 

' +·· 
1 

deter-

ree 
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times. He as based upon his 

review 

(Slawson er, 

stati 

howev 

visit access to the 

telephonic surveillance production would have clarified some 

ambiguities. For example, on September 27, at 4:05p.m. 

Silvia Duran telephoned the Soviet Embassy and stated 

that an American was presently at the Cuban Embassy, re-

questing an in-transit visit to Cuba. This American was 

determined by CIA analysts to be Oswald. Again on Septem-

~.··-v.· 

~ ber 28, at 11:51 a.m. Duran telephoned the Soviet Consulate 

stating that an American, identified by CIA analysts as 

~ 
Oswald 1!f at 

~ c 1 "" l-\o..d. +w i <. ~ 
the Cuban Embassy. Thus, • ' ' ' - • I 

definitively established that Oswald had 

visited the Cuban Embassy Q~ at least two occasions. 

Moreover, the specific dateSand exact tim~of his presence 
wet'f.. ' 

in the Cuban Embassy~ established as the result of the 

\ telephonic surveillance. Had this information been made 

available to Slawson, his calcuations of Oswald's activities 

in Mexico City would have been more firmly established 

than.they were as of March 27, 1964. These transcripts 
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could have been made available to the 'V'Jarren Commission 
• 

at its Jnception but as the record indicates they v.rere 

not then made available. 

The record supports the Committee's finding that 

as of April 2, 1964 the Warren Commission had still not 

been given access to the above-referenced series of tele-

phon~intercepts. In a memorandum of that date by Coleman 

and Slawson, they articulatdone question to the CIA and 

two requests for information from the Agencyr (Ambassador 

!1ann file memo April 2, 1964, CIA p. 1975) 
.s ' '~ s • " ...... (' •i'< : 

(my notes?) (olt~41\4~ 

1) What is the information source referred to in 

the November 28 telegram that Oswald intended 

to settle down in Odessa; 

2) We would like to see copies of the transcripts 

of the intercepts, translated if possible, in 
f"Ck~(' 

all cases where the intercepts Ti6W to the 

assassination or related subjects; 

3) We would especially like to see the intercept 

in which the allegation that money was passed 

at the Cuban Embassy is discussed 
(X.~"""-:t) 

The question initially posed in the above-referenced 

memorandum of April 2 concerns the CIA telephon~intercept 

of September 27, 1963 at 10:37 a.m. (Slawson memo, April 

Necessarily, if Slawson...,.... 2 2, 19 6 4 I CIA p. 3 2 2 3) . n, c. -c u ,.., +•.,.. ~ "".es'+ 
..._the source of the information, he ha~ not been 
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\o.., ... ....., c 

provided that source wh j gb j r ' 1 
• I 9 
~ 

. $ $ l ,., a "'[il-ne . 

(,1.1f ~ ~~ .... ""~ 
· 

1 
Tl;e ~first Coleman-Slawson request 'llli ·~e 

~(.n4\ S 4h. \Sk•~ +k C'.oh'""; ~ • •" 
that ~ · 

given access, 

The second request,~tem number three of the above 

listin~ reveals that the intercept of the Dorticos-Arman 

conversation of November 22, 1964, in which the passing 

of monies @4.1 discussed had. not as of April 2 been provided 

to the Commission. The Commission had specifically requested 

the Dorticos-Armas transcripts~ d" the Harch 12, 19 6 4 ..__ 

meeting between Commission representatives and Agency re-
~-... , ••. Q __ •• o, 

presentatives .. {Cite.) ~-~-~;~"-~;. 

On April 3, 1964, Coleman and Slawson articulated 

thel.r concern for receiving. complete access. to all material,_ 

relevant to Oswald's Mexico City trip. They wrote: 

~he most probable final result of the entire 

investigation of Oswald's activities in Mexico is 

a conclusion that he went there for the purpose 

of trying to reach Cuba and that no bribes, con-

spiracies, etc. took place. 
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Upon the group's~ arrival in Mexico City, they were met 

by U.S. Ambassador Freeman, Claire Boonstra of the State 

Department, Clarke Anderson of the FBI, and Winston Scott of 

the CIA. 

That same day during a meeting between the Commission 

representatives and Win Scott, Scott made available to the 

" group actual transcripts of the telephon~surveillance 

operations and English translations of the same. In addition, 

he provided the group with reels of photographs for the 

time period covered by Oswald's visit that had resulted from 

photosurveillance of the Cuban and Soviet Embassy entranceS 

David Slawson wrote: 

" ... Mr. Scott stated at the beginning of his narrative 
that he intended to make a complete disclosure of all 
facts, including the sources of his information, and 
that he understood that all three of us had been cleared 
for TOP SECRET and that we would not disclose beyond 
the confines of the Commission and its immediate staff 
the information we obtained through him without first 
clearing it with his superiors in Washington. We 
agreed to this." (Slawson memo, April 22, 1964, p. 22) 

Mr. Scott described-to the Commission representatives 

the CIA's course of action immediately following the assassina.tion-;;. . 
• ~~-~ly ' 

Scott indicated that his staff db Lh2It t · t began to compile 

dossiers on Oswald, Duran, and everyone else throughout Mexico 

whom the CIA knew had had some contact with Oswald (p.22). 

Cuban and Russian intelligence agents 

had irrmediately been put under surveillance following the 

'· 
assassination. Diaison was set up with Mexican officials, 

particula~ly Luis Echevarria~ Acting Minister of the 

Mexican Gob=rnacion (pp. 23-24). Slawson then concluded...._ 

:~ ·: .t. 
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Thereafter, on February 12, 1964, J. Lee Rankin wrote 
1'ioi'NIS k:~~~~ Ag,~ -p:~ 

to II 35 I lib, 'liidml-..-111111111111111111111111-.lllllliiiiiiiBt, regarding the 

circumstances ~~'-.-.c .__.this photograph~by the 

Central Intelligence Agency. 
4·.:-1.::4. 

Rankin ... requested that 

the Commission be t"Biill•a•llll the identity of the individual 

_depicted in the photograph if that information,~~~ available. 

On that same day, in a separate letter to DCI McCone, 

Rankin wrote that the Commission had been informed by the Secret 
Sti'W4 i0o1111~:a:a1 11&.1 

Service,~ that the CIA had disseminated~everal reports or 

communications concerning the assassination to the Secret 

. Rankin. 
~,.,wr.U 

uested copies of these 

reports and other materials. in~ee :P~ cables 

~~~cerned uiii:l 'i• the photograph of the individual 
P" t-~ [1:\ (. ,,, , __ ,., (, 1·(1 S ~-~, ,.,., c.•J 

~ 1 J a Oswald and subsequently shown to Oswald's mother. 

Al!•fl I 

- §_ - iit&&&w:zmu;. 1 &Mtlfiit .. 
UI 1 

] THIP I I§ a I SiC a IM:n, -lltmong the material'S 
1-;>'il tM-C..IA-

disseminatedAto the Secret Service was a November 26 

dissemination {DIR85177), a-eopy: o.f.......w.~tTa~-e'~o 
+tc.os 

-!]Qo,..£ee~~'"'ee. That cable concerned the Dor.-..-Armas 

conversations and disclosed the existence of CIA telephonic 

' surveillance operations in Mexico Cit at the· time of the 

assassination and Oswald's earlier visit. 

John Scelso testified regarding the circumstances 

surrounding the eventual explanation given to the Commission 

of the origin of the photograph in question. Scelso stated: 
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"We did not initially disclose to the Warren 
Commission all of our technical operations. In other 
words, we did not initially disclose to them that we 
had photosurveillance because the November photo we had 
(of ~WM) was not of Oswald. Therefore it did not mean 
anything, you see?" 

Mr. Goldsmith: ... So the Agency was making a unilateral 
decision that this was not relevant to the Warren 
Commission. 

Scelso: Right, we were not authorized, at first, to reveal 
all our technical operations. 

(Scelso deposition, p. 150) 
z_,,.} F -c i;;;r;.&..<..r'"'1;/ I :;L. 1 1 "'l' "+. · 

the Warren 

Commission access to __ . ,., 
C... SC>t.(.rv<::. o·f'- (. cr,._e/n ...,._., 'f-f·•-4f (,lrt 

telephonic surveillance production> 
St ,,...,, jA.r 11r• . < • { -.. t····C 

,,J'., "'~- ;,'!~~' 

(as discussed in the 

preceding section) , the it~ of _the photosurveillance operations, 
..J.<>· ·t~~A L.A...) of r·~"" ~rA.rt<o.~<~.!f.! 1 ~ .... f..-A-tJ.,..~··tt·t.-.4 ,..., ,.. 

, • s ·I l!Ui tvJi Jids~to cause concern within tlz 
, 

3 

the Agency. 

On March 5, 1967, Raymond Rocca wrote in an internal 

memorandum to Richard Helms that "we have a problem here for 

your determination." Rocca outline~ Angleton's desire not to 

respond directly to Rankin~s request of February 12 regarding 

CIA material forwarded to the Secret Service since Novemrer 23, 

1964. Rocca then-stated: 

"Unless you feel otherwise, Jim would prefer 
to wait out the Commission on the matter covered by 
paragraph 2 (of the above-referenced February 12 
letter) . If they come back on this point he feels 
that you, or someone from here, should be prepared to 
go over to show the Commission the material rather than 
pass them to them in copy. Incidentally, none of these 
items are of new substantive interest. We have either 
passed the material in substance to the Commission in 
response to earlier levies on the items on the items 
refer to aborted leads, for example, the famous stx 
photographs which are not of Oswald ... " 
(Rocca memo 5 March 64, FOIA 579-250) 
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VIII. Luisa Calderon 

Approximately five hours after President Kennedy's 

assassination, a Cuban government employee in Mexico City named 

"Luisa" received a telephone call from an unidentified man 

speaking Spanish. (MEXI 7105, 27 Nov. 63, FOIA 173-615, attach-

ment) This call had been intercepted and recorded by the CIA's 

Mexico City Station as the result of its LIENVOY (tel. tap) 

operation. (op cit) The Mexico City Station identified the 

Luisa of the conversation as Luisa Calderon, who was then 

employed in the Commercial Attache's office at the Cuban 

Consulate. 

During the course of the conversation, the unidentified 

caller asked Luisa if she had heard the latest news. Luisa 

replied in a joking tone: 

"Yes, of course, I knew almost before Kennedy." 

The callffwent on to tell Luisa that the person 

apprehended for Kennedy's slaying was the "President of one of 

the Committees of the Fair Play for Cuba." Luisa replied that 

she knew this also. Luisa~nquired whether the person being 

held for the killing was a gringo. The unidentified caller 

replied, "yes." Luisa told her caller that she had learned 
\ 

nothing else about the assassination/ that she had learned 

about the assassination only a little while ago. The 

unidentified caller commented: 
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We think that if it had been or had 
seerned ... public or had been one of the 
segregationists or against intergration 
who had killed Kennedy, then there was, 
let's say, the possibility that a sort 
of civil war would arise in the United 
States; that contradictions would be 
sharpened ... who knows 

Luisa responded: 

Imagine, on~ two, three and now, that makes 
.three. (She laughs.) 

Raymond Rocca, f 

a 1975 Rockefeller C~rnission request for information on 

a possible Cuban conspiracy to assassinate President 

Kennedy wrote regarding Calderon's comments: 

Latin hyperbole? Boastful ex post facto 
suggestion of foreknowledge. This is the 
only item in the intercept coverage of the 
Cubans and Soviets after the assassination 
that contains the suggestion of foreknow­
ledge or expectation. (Rocca memo for DC/OPS, 
23 May 1975, p. 15) 

Standing by itself, Luisa Calderon's cryptic corn-

rnents do not merit serious attention. Her words may in-

deed indicate foreknowledge of the assassination but may 

also~•:um~l~y be interpreted without such a sinister irnpli-

cation. Nevertheless, as will be discussed herein, the 

' Committee has determined that Luisa Calderon's case did 

merit serious attention in the months following the assas-

sination. However, Calderon's comments were not reported 

to the Warren Commission, apparently an agency oversight. 
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Calderon's 201 file reveals that she arrived in 

Mexico City from Havana on January 16, 1964, carrying 

Cuban Passport E/63/7. Her date of birth was believed 

to be 1940 (Dispatch, HMMA2161~ Calderon's presence ~n 

Mexico City was first reported by the CIA 'on July 15, 

1963 in a dispatch from the CIA's Miami field office to 

the CIA's Mexico City tion and to the Chief of the CIA's 

Special Affairs Staff (for Cuban operations). That dis-

patch had attached to it a report containg biographic data 

on personnel then assigned to the Cuban Embassy in Mexico 

City. At page three of the attached report Luisa Calderon 

was listed as Secretary of the Cuban Embassy's ~ommercial 

~fice. The notation indicated that a report was pending 

on Calderon. The Agency has attempted, without success, 

to locate the report. 

On 

· a Calderon's association with the Cuban DGI 
r-e.c..G rJ./14.... P"f -

irst ~of f@@hl., the CIA on May 5, 1964. At that 
::)...:>~A.. ~c:.f'c.l.... 

time, 1!1 r cHI ZJJCH R, Chief of Counterintelligence for the 
r-e-p• ~ 

Special Affairs Staff, ~~a=&ed the results of his de-

briefing· of the Cuban defector, A~MUG-1. The memorandum 

state~that ~wu9thad no direct knowledge of Lee Harvey 

Oswald or his activities but was able to provide items 

of interest based upon the comments of certain Cuban In-
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~o..S 
telligence Service officers. Specifically, M1MUG-l~ 

~ asked if Oswald ~as known to the Cuban intelligence 
~·r"~ 

services before November 23, 1963. AHI-1UG-l told -!iii LOCh~ 

as reeel!!'il:cA in Um May 5 RtetmzJ!'ana~w. that "Prior to October 
·-·'-

1963, Oswald visited the Cuban Embassy in Mexico City on 

two or three occasions. Before, during and after these 

visits, Oswald was in contact with the Direccion General 

De Intelligencia (DGI), specifically with Luisa Calderon, 

Manuel 
\\ ( I·. 

Vega Perez, and Rogelio Rodriguez Lopez. (.,\""tC.. II v·-·- S' ~ 
J-4~0,$~ 

S: t !iSWffi thereafter wrote that Calderon's precise 

relationship to the DGI was not clear. As a comment to 

this statement he set forth the CIA cable and dispatch ~~~ 
. ~,,....,. 'l"" <11...¥'\ ~ ( 

traffic which recorded her arrival in Mexico and departure,.., 1 • 

~lllllllllliiiit_.L•.f~~~:~~et"1~uba .~ h-. ,...tl 'Q- o... ~+c...s-~~uc; ....._s s i ~. o"" (. c... •*- M ~ i"' ~) 
sc.4... 

' 

On May 7, 1964, recorded additional informa-

tion he had elicited from A.Mr.mG-1 regarding Oswald's 

possible contact with the DGI. Paragraph 3 of this memoran-

dum stated in part: 

"a. Luisa Calderon,-since she returned to 
Cuba, has been paid a ~egular salary 
by the DGI even though she has not per­
formed an~ services. Her home is in 
the Vedado section where the rents are 
high. 

b; Source (AMMUG) has known Calderon for 
several years. Before going to Mexico, 
she worked in the Ministry of Exterior 
Commerce in the department which was 
known·as the "Empress Transimport." 
Her title was Secretary General of the 
Communist Youth in the department named 
in the previous sentence. 
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~"'1t>)~ . 
On Hay 8 fl- n""a further d1sclosed AMMUG • s know-

~,......., ... sc::AS 
ledge of the Oswald case. paraphrased AMMUG's 

knowledge of Calderon as follows: 

I thought that Luisa Calderon might have 
had contact with Oswald because I learned about 
17 March 1964, shortly before I made a trip to 
Mexico, that she had been involved with an 
American in Mexico. The information to which 
I refer was told to me by a DGI case officer ... 
I had commented to (him) that it seemed strange 
that Luisa Calderon was receiving a salary from 
the DGI althought she apparently did not do any 
work for the Service. (The case officer) told 
me that hers was a peculiar case and that he 
himself believed that she had been recruited in 
Mexico by the Central Intelligence Agency al­
though Manuel Pineiro, the Head of the DGI, did 
not agree. As I recall, (the case officer) had 
investigated Luisa Calderon. This was because, 
during the time she was in Mexico, the DGI had 
intercepted a letter to her by an American who 
signed his name OWER (phonetic) or something 
similar. As you know, the pronunciation of 
Anglo-Saxon names is difficult in Sppnish so 
I am not sure of how the name mentioned by Hernan­
dez should be spelled. It could have been "Howard" 
or something different. As I understand the matter, 
the letter from the American was a love letter 
but indicated that there was a clandestine­
professional relationship between the writer and 
Luisa Calderon. I also understand from (the 
case officer) that after the interception of 
the letter she had been followed and seen in the 
company of an American. I do not know if this 
could have been Oswald ... 

On May 11, Raymond Rocca wrote a memorandum 
LArG-~\-l 

to Director Richard Helms regarding the information~ 

had elicited from AMMUG. Rocca proposed that "the DDP 

in person or via a designee, preferably the former, dis­

cuss the M1MUG/l sit~tion on a very restricted basis 

with Mr. Rankin at his earliest convenience either at 

the Agency or at the Commission headquarters. Until this 
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takes place, it is not desirable to put anything in writ~ ,, 
ing. (11 May 64, Rocca memo, FOIA687-295 with/4 attachments). 

On May 15, 1964, Helms wrote Rankin regarding 

~~UG's information about the DGI, indicating its sensi-

tivity and operational significance. Attached to Helms' 
1 

~o.}c.../-.... 5 
communication was a paraphrased accounting of QW.; 

May 5 memorandum. (Helm's memo, Hay 15, 1964, FOIA 697-294). 

In that attachment the intelligence associations of 
... :r~-e. 

Manuel Vega Perez and Rogelio Rodriguez Lopez ~ set 

forth. 
r-r.~•-·J..A 

However, that attachment ~s no reference what-

soever to Luisa Calderon. 

Howard Willens of the Warren Commission, requested 
<iii...~~<+""~ 

as a follow-up to the May 15 memorandum, ~ the 
~, .. Jc::J.. 

questions used in fA +' s interrogation of AMMUG. (Dooley 

memo to Rocca, 19 June 1964 FOIA 739-310). On June 18, 

1964 Arthur Dooley of Rocca's eounterintelligence ~search 

and Analysis group took the questions and A-J\1MUG' s responses 

to the Warren Commission's officers for Willen's review. 
~·$ 

Willens saw 's May ~.memorandum. The only mention 

of ~lderon was as follows: "The precise relationship of 

Luisa Calderon to the DGI is not clear. She spent about 

\ six months in Mexico from which she returned to Cuba early ' ~~~~ in 1964. However, Willens was not shown the lise &at~t~t-memoran-

dum of May 7 and May 8, 1964 which contained much more 

detailed information on Luisa Calderon, including her possible 



c,or-.-+-:~a..._~f> 'Sf 

-·· ~AA.ro~ 
,,; 0 f _., , /. ~ ,. ·v' o ,_, .4'-.. ""'- I--"'.".· .. , . ....L.L.-. _ /' /) 0"' / ';··~ - , f..ru.. L.-:7.; i '{ J v"' k"".f!J i . ~-.~ ...-?.x . ,.._ 

~~. As discussed in an earlier section of this report,. 

the Warren Commission did not gain access to the CIA's 

production from its telephonic surveillance operations 

in Mexico City until an advancttage in its investiga-

tion. The record reflects that Mssrs. Willens, Slawson, ~ 
.fr-c:.t.At14r~P-~(t~..cc~..t: ~~~~ '•~ 

and Coleman did not review the production~until they 

visited Mexico City on April 9, 1964. At that time, they 
de--I~;~~J 

reviewed a number of)~ts from the Soviet and Cuban 
. 

Embassies. These intercepts tmcluded one call to the 

Soviet Embassy on September 27# believed to have been . ·u.e. 

made by Oswald/ two calls made by Silvia Duran from t~ ~ 
I 

Cuban Consulate to the Soviet Consulate, and one call fro~ 
I 

j the Soviet Embassy to the Cuban Embassy~ made by an uni-

dentified caller. (Cite ~son memo of April 21, 1864.) 

On September 28 the intercept operation recordfid.a\ ?tJ~?J·y 
. . ' rfv vt "V' /-.:. 

call by Silvia Duran at the Cuban Consulate to the Sov1et \ /. 
\ 1/ltt?~ 

Consulate. (Cite. ) \ ~.~v 
\ 

On October 1 the intercept operation recor~ two ~~~' 
I 

calls made by a person late~ identified as Lee Harvey J 
I Oswald to the Soviet Embassy. (Cite.) 1 

The Commission representatives were also supplied 
. "vt' 

'~vrwith the CIA intercepts of~ two conversations that 

(i~ ~d~ween the Cuban President Dorti~nd the 

(JJJ ·.~ Cuban Ambassador to Hexico, Armas. These conversations cr jf P'v v{ concerned Silvia Duran's arrest, 

cl Y 
0 Y' ·r~~\/ 
J Lfi-r J r . 
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offered money while at the Cuban Embassy/and the general 

state of affairs at the Cuban Embassy in Mexico City 

following the assassination. (Slawson memo of April 22, 

1964, pp. 45-46). 
r Jo...e.. c. ... _...,.. s+~tJe'.r 

f-,. review of CIA files tiiltC':Zllln m5 I er "'eJ!! ditrt. corro-
"""'oM.or~~~o -.rrN"" 

borat~ ~Slawson's the telephone inter-

cepts provided to and reviewed by the Commission. ~ On-€ 
·A\S&~r.ol\1 $- ~~r~ iS 

CIA document, blind. memorandum Aentitled "Haterial 

from P-8593 shown to Warren Commission" (Station Oswald 

File) and is dated April 10, 1964. {FOIA 653-828). This 

document records that the Warren Commission was shown calls 

made by Oswald to the Soviet Embassy. These includ~three~~~ 
c.t~t~.d:: ~~s 

€..:fl' 4/Jfi!/t;Ai"' ·i= t 1 E September 27 listed above, one call of 

September 28, two calls of October 1, and one call of 

7_ 
. October-..:... ~ 

~ 
While thi§-·does not correspond to the listing of 

calls set forth by Slawson, it does indep~ndently establish 
,~n..4f~ !;-.n,.,...., 

that no calls ~a8e en November 22, 1963 were shown to 

Warren Co~ission. 

In addition, this document corroborates the 

\ . -" 
\Y j:'o of the 

) 

1964 Warren 

omm1ttee has queried former Commission and CIA 

representatives in an effort to determine if a transcript 

of the Calderon conversation was ever sh5dn to the 'i.Varren 
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and a second Cuban Intelligence officer believed ~ to 

be a CIA operative. It is possible that this information 
tv'J...R...-­

was not provided the Warren Commission either becaus~ .. 
~-~-r I 

there was no basis in fact for the allegation or becausf {Oi.l> v-

j+ :.lv· 
were true, the consequences for the CIA would have been (T' 

L.. ... J? ~rf 

the allegation was in fact true. If the allegation ~ 

serious .. ~ $t woulA~emonstrated;that a CIA operative, j:> fl.J " 
11 1 d . h ub mb d l·n--/\llJ vvf we p ace 1n t e C an E assy, may have possesse r-

formation prior to the assassination regarding Oswald 

I h . . h. ~ b . ~f"~d(...e;th and or lS relat1ons 1p to Cu an Intell1genc~n t at 
l 

:5lervices possible involvement in a conspiracy to assassinate 

President Kennedy. 
~.l,!rG}.n«_s 

Regarding ~possible association with the CIA, 

the-"l!CimHtitteo l1as excnn±m:::d Cal:de1 qn 's fi J e. ~ ~f+ct--, 
v42-"'~ 

~.\~ revealg no ostensible connection between Calderon and 

the CIA. However, there are indications that such contact 

between Calderon and the Agency was contemplated. A 

September 1, 1963 CIA. dispatch from the Chief of the Spe­

cial Affairs Staff to the CIA's Chief of Station in Mexico 

states in part: 

... Luisa Calderon has a sister residing in 
Reynosa, Texas, married to an American of 
Mexican descent. If (CIA asset) can further 
identify the sister, our.domestic exploita­
tion section might be in a position to follow 
up on this lead ... Please levy the requirement 
on (CIA asset) at the next opportunity. 
(HMMW/1935, Sept. 1, 1963) 
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An earlier CIA dispatch from the CIA Chief of 

Station in Mexico City .to the Chief of the CIA's Western 

Hemisphere Division records that: 

Wilfreda of the Cuban Consulate, Tampico, 
reported that Luisa Calderon has a sister 
residing in Reynosa, Texas ... Luisa may go 
up to the border to visit her sister soon-­
or her mother may make the trip--details 
not clear. (HMMA 21849, July 31, 1965} 

At the very least, the above dispatche~ evidenceJl 

an interest in Calderon's activities and those of .her 

family. Whether this interest took the form of a clan-

destine-agent relationship is not revealed by Calderon's 

201 file. 

The Committee has queried the author of the above-

cited dispatch requesting that Calderon's sister be con-

tacted by the CIA's "domestic exploitation section." 

the dispatch's authVr, was a member .__ ______ _j 

of the CI~'s Spec~al Affairs staff at the time he wrote 

the dispatch. He worked principally at CIA headquarters 

and was ~ responsible for recruitment and handling 
of.-. 

of agents for collection/intelligence data. Mr. 

when interviewed by this Committee, stated that pa~t of 

' his responsibility was t~ scour the Western Hemisphere 

division for operational leads related to the work of 

the Special Affairs staff. 
'------1 

recalled that he normally 

would send requests to CIA field stations for information 
~. 

or leads on various persons.[~~ ~ve ~ 

,.,}A.JJ. bJ_ -f-14 ~/~ 
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I 
response to these requests~ It was~----~recollection 

that the above-cited domestic exploitation section was 

a task force within the Special Affairs Staff. He also 

stated that in 1963 the CIA's Domestic Contacts Division 

might have been requested to locate Luisa Calderon's sis-

ter. told the Comm~ee that he had no recollection 
L-----l 

of recruiting any person associated with the Cuban Intel-

ligence Service. He did recall that he had recruited 

women to perform tasks for the Agency. However, he did 

not recall ever recruiting any employees of the Cuban 

Embassy/Consulate in :t-1exico City. Finally, Mr . 
......._ __ ___j 

stated that he had no recollection that Luisa Calderon 

was associated with the CIA. (HSCA Staff Interview August 

31, 1978) 

Various present and former CIA representatives 

were queried whether Luisa Calderon had ever been asso-

ciated with the CIA. The uniform answer was that no one 

recalled such an association. (Cites: Helms, Hearing, August 
J-~t:t.Ic.../......_ 

9, 1978, p. 136; Rocca, Der:_: p.l48, July 17, 1978; Sr uclM!n, 

Interview of August , Piccolo, Interview of __ ) 
.. I'- c. .... I ,t ~ ..Y""' 

Thus, the Algency~ file and the testimony of former 
~~ 

.CIA employee~eal'?Pho connection~ Calderon ~ the 

CIA. Yet, as indicated earlier, thi?~file ip infom~leteh ~ 
. ~~""~...ov,....-C..oi!U~~.QI ~!HTa<lrl" 

the most glaring omission being~ tueu' . · f J a£ Calde:t oM-'s 

k~(Cryptic remarks following the assassination of President 

Kennedy. 
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'-JJ ~~~~--------
~~~~th -~o Luisa Calderon, a defec-

tor from the Cuban Intelligence Services provided the 

CIA with significant information about Lee Harvey Oswald!s 

contacts with the DGI in Mexico City. This d.efector 

was assigned the CIA cryptonym AMMUG-1 (A-1 hereinafter).* 

CIA files reveal that A-1 defected from the DGI 

When 

he defected, A-1 possessed a number of DGI documents which 

were subsequently turned over to the CIA. 

24 April 64) Following his defection, a CIA officer, 

him, and arrange for A-l's travel into the United States. 
osc. 

(See supra cite.) On May 1, 1964, 22 reels of Lang~h's 

debriefing of A-1 were forwarded to the Chief of the CIA's 

Special Affairs Staff frbm the Chief of Station in L..._ ___ ...J 

Effective on I1ay 1, A-1 was under contract -v.'ith 

the CIA for operational purposes. (Contract Approving Of-

ficer memo, 6 May ~4) 
I 

By June 23, 1964, Langosch was 

convinced that A-1 would be of great value to the Agency. 

He stated: 

There is no question in my mind that.M·lliUG-1 

*It is now known that A-1 did provide significant leads to 
the CIA regarding Luisa Calderon. It is further apparent 
that little of this information was made available by the 
CIA to the Warren Commission. Therefore, the possibility 
exists that A-1 had provided other information to the CIA . . 
that was relevant to the lvarren Commission's work bttt t;.l;).at AJ.-~1 (.,./-... 
was not properly reported to the Con~ission. 
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is a bona fide defector or that he has 
furnished us with accurate and valuable 
information concerning Cuban intelligence 
operations, sta£fers, and agent~ (Langosch 
memo to Director of Security, 23 June 1964) 

As an officer of the DGI, A-1 from August of 1963 

until his defection was assigned to the DGI's Illegal 
wt.-t_-,;.,J-. 

Section B IN 68894 24 April 64)_ ~his section 

was responsibile for training agents for assignment in 

Latin America. His specific responsibility pertained to 

handling of agent operations in El Salvador. (Personal 

64) 
; ~1'\..··b~~f~~t~ 

A-1 knew who weTe the Cuban~telligence officers 

assigned to Mexico city. .~~~,~J:z ....... r$<.g,a;r;~~ally 
identified Al~-iJ;;abcri7 Manue ~~~ ~,.~~Rodriguez 

and t~~-e~~ial ~~e'"' as DGI offi_per's.,...J~osted at the 

Cuban ~~ico City. (supra) Langosch described 

A-l's knowledge of DGI operations in Mexico as follows: 

In Mexico City, he knows who the intelligence 
people are. One is the Cuban Consul.Alfredo 
1-!lirabal. He is called the Chief of the Centre. 
That is his title but he is actually the 
intelligence chief, or at least he was until 
the 16th of April at which time a replacement 
was sent to Mexico to take over. This fellow's 
name is Manuel Vega. The source says that the 
Commercial attache whose name is Ricardo Tapia 
or Concepcion (he is not sure which is an intel- . 
ligence officer) and another one is Rogelio. 
(I might say that some of these names are familiar 
to me.) (p. 5 or reel 4, 23 April 1964, debrief­
ing of A-1, 30 April 64) 
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..r'hi.s 
I 1s a debriefing report of A-1 entitled "The Oswald Case." 

(Dispatch UFGW-5035, 23 ~1arch 1965) On March 23, 1965, a 

CIA dispatch records the transmittal of the report, along 

with eleven other A-1 debriefing reports. (Cite supra~) 

Next to the listing of the "Oswald Case" debriefing report 

' is the handwritten rA:.ation "SI." A CIA employee who has 
. -t-ol A (I.. c....o ....... ""'.-f'ke. 

worked xtensively with the Agency files system :b2liQmii'd 
c;;:~~·~··•h..,._(l,_~ • \.\.'Ht\+·4-..A..~ti/Y~i.i~t+l!.t' 1"-f',........, e•~ 

this notation~ sta~d ~F the CIA componen~Special In-

/ telligence. 

Other CIA representatives believed the notation was a re-

ference to the Counterintelligence component CI/SIG. In 

a CIA memorandum dated , it~ stated ---
Quote Barbara's memo. 

The hgency has be8n unable to locate this document 

and therefore the Committee cannot pass jud~rerrient upon the 

substance of the missing materials. 

The Committee has queried A-l's case officers-regarding 
c...b.;)'~ 

additional information that A-1 may have supplied rQ~azdin~ 

' Oswald. Joseph Lanogsch when intervie\-Ted by the Committee 

stated that (HSCA staff interview Joseph Langosch, August 

~ .. , .... ~~ he did not have contact with the Narren Cornmissi·on 
~"......,. 

l and does not know what information derived from A-l's de-
i 
' 

~~~~~~-~~ .. ~"·~~~f~~.~~~~,_~,::. .. ,~};.~~!~.:.~~~.~~~!,~~~~~~_:~~~,~~~e also 

Hidalgo and Piccolo.) He also stated that he does not 
1 "~ r-..li ............ ~ \ · 
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J:i -! 
recall that~ provided 

contact 
,..~4:11""' 

~:;:·interview.) 

In a further effort to clarify the substance of informa-
-IJ-/ 

tion that~~~S provided to the CIA regarding Oswaldr the 

ommittee has attempted to locate The CIA has also. 

attempted to locate (give date of separation from CIA) 

but has been unable to determine his present whereabouts. 
' Il-l 

? ,A Thus, gaps do exist regarding information N'!:l'•1Uc:3 may 

of .t,.'f+J· have supplied the 
·/ cthtf 1

!( 
; the"·wr 

1nvestigative significance.~A broader question remains 

however. The Agency as noted earlier did not reveal to 
I I 

the Warren Commission that A-1 was present in the Washington, 

D.C. area and
1

under controlled conditions
1
accessible to the 

Gi "'I""'S~ c-"'s:,ur4· .... "' ..,...._. .. 
Commission. E-von considering.. the CIA • s serious concern 

for protecting its sources, the fact that A-lts status was 
~.£~ 

not disclosed lf.oreclosed.. the-i~arren Commissio'n from exercising 

a possible option, i.e. to take the sworn testimony of A-1 

of the establishment of A-l's bone fid~~ 
supora), his proven reliability and 
of, Cuban intelligence cti vi ties f" +A,-!:' 

~:l-~. l 0 1'\ ~I (..t.(:,.,.r-{>.,.\ ~•i)f.1 c...~ .... /.ftt~ .. \ 
41~'-1 /.Q..,...J""t 1 J....Ati t.#o op~ ~c.c,U.. , ........... .,f'"~. · 

+· 
~ 



,, ...... 

- 17 -

Mr. Rocca, as the day to day CIA working level 

contact with the Warren Commission stated that on the 

average it took less than one week for the CIA to transmit 
0...••1/'lh•'JuOvj 

its information to the tvarren Cornmission, after such in- r-
~ t...t/1' 

formation had been processed by the Agency. (Rocca dep. r.....- ... &t:JZ.."""'-<.;1· 

pp.66-67) (Add the opinio~ of we staffers.) 
--t\i~:J 

However, 11 · LIS &&I&es, z i sl£111§ die uzpc-
~0 rl:,-€'f"4'\ +.r? f'"ok cf 1 ""'1 \ +- .l 

Jaa.-c-.a~t the CIA's sendtivef sources and methods, caused 

the Warren Commission to experience greater difficulty 

~t-<.. 
in getting 1 when the:protection of 

/}1./~ ,.., 

~.JL...J <-<'-',J.....J• 

1..., ...... f-.'.P..._ 

, tJ./..J) 

fte (...A...,J t.. 
. I 

,; v-< /v.:>(. 

C tA J 

such sources and methods was not at issue. J. Lee Rankin fA..<Ptfl-.-. ·"(. 

c:....f-ro..-+ 
expressed the opinion that the Agency's •&w' M to pro-

teet its sensitive sources and methods did s618¥19iltii .... M.Je 
........,"' ic..." 

...... t;tffect 'll!*!!!l!!BII!fl' the quality of the information to 'i t!fl 

·the \·~arren 

(Rankin at p.23) 
,_ o-J...A.. 

Agency '' atJ 
1 

unila 

~I' i:J-..A 

-1"" ..... 

e-

~ ............ ~-, -rL. 
o.....;<­
~..Jc.. 

-t-v .. -J ,_;~ 
n·"""_._ ,·r 

a.c. c. «.SS -I-• Cllf 
..-._,.~materialSatzhf the Commission. (Sce\:so dep. II+ Q!),.,.-4.. r;J, tfiJ~ jL..J /) ~~ -1-o -:f-t.--,+...·.- ..... ., 6-r ufl. 
p.l58) ,..,...,.t'~,p0.. ..... c.... ""t-l...t.t 

~~~. ~ 

• telephone: surveillance 
I' 

operations of the CIA's Hexicof City 

1 

q_.f(e.'*$~ 
2) As a related consideration

1
theAcontroversy sur-

£.jt:-t f /..rtA J :~. jll.r.J\ -;-1-'J /t ~ f-
o I [", """'·- - .J-.... £} C/0""~ ... · t"'t..V/'r t'<. "1--~----- ~ r 
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~ 
rounding~hotograph now referred to as that 

of the "Mexico City Mystery Man" 

Each of these concerns will be examined 

/nerein. 

The CIA's concern for revealing the existence ·of 

sensitive technical operations, as outlined above, was 
• 

evident from the ception of the Warren Commission. 

Mr. Scelso commented that "we were not authorized at first 

to reveal all our technical operations." (Scelso dep. 

p.l58) Scelso further testified: 

We were going to give them intelligence re­
ports which derived from all our sources, in­
cluding technical sources, including the tele­
phone intercept and the information gotten 
from the interrogation of Silvia Duran, for 
example, which corresponded almost exactly 
with the information from the telephone inter­
cepts. (Ext to Scelso quote, all of p.s)· 

Mr. Scelso's characterization is supported by 

examination of the background to the first major CIA 

report furnished the Warren Cornm~sion r~garding Lee Harvey 
(731~,.....e..- ) . 

Oswald's trip to Mexico City. {(Cite.) Much of the informa-

tion provided to the Warren Commission in this report was 

based upon sensitive sources and methods, identification 

, of which had. been deleted completely from the report. 

The~b~licy c =j til limiting Warren Commission know-

ledge of CIA sources and methods was articulated as early 

as December 20, 1963, at which time a cable was sent from 

CIA headquarters to the Mexico City Station which stated: 

Our present plan in passing information to the 
warren Commission is to eliminate mention of tele-
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phone taps, in order to protect your contin­
uing op9 . Will rely instead on statements 
of Siivia Duran and on contents of Soviet 
Consular file which Soviets gave ODACID 
{CIA cable DIR 97829 FOlA 498-204, 29Janl964) 

The basic policy articulated in the December 20, 

1963 cable is also set forth in a CIA memorandum of 

December 17, 1963. In that memorandum, Birch O'Neal 

I ""7 f'~C 1...tt -:J:A.,~$ ~i ~ i "'").tf:,r~"' 
of the CIA Counterintelligence gtaff wrote that he had 

. l 

been advised by Sam Papich, FBI liaison ~ to the CIA, 

that the ~BI was anticipating a request f~om the Warren 

Commission for copies of the FBI's materials which sup-

ported or complimented the FBI's five volume report of 
· 'f-Lf.- W lc.t-e-"-':J 
D~cmeber 9, 1963r:5ubmitted to the Warren Con~ission. 

Papich provided O'Neal with this report which indicated 

that some United States Agency was tapping telephones 
P-~ J - l<..e.-J- {., .. .,,.: ......... 

in Mexico1 Papich ~~~Near whether the FBI could 
~ 

supply the Warren Commission with~source of the telephone 

taps. (The FBI had knowledge of CIA's telephone surveil-

lance operations in Mexico City, see -3/779/510) 
s"'-~ 

O'Neal's memorandum 1 _ ii!itllthat he discussed this matter 

with Scelso 1 who I in tu=~-'---~fte~ ~ discus_!:)u~-~J:l-.:'!~-~-h~_elms, 

was directed by Helms to prepare CIA material to be passed 

' / 7 to the Warren Commission. (;.Neal~~;;-----
·j I He (Scelso) was quite sure ,it was not the 

t k...·r~';.v- 1 Agency's desire to make available to the Com-
~ ~~ mission at least .in this manner--via the FBI-

i\t.,...ifll_, sensitive information which could relate to 
/>Lvf',_ {)Yv:j { telephone taps {Birch 0 'Neal, Memo for File, 
r ~ J 20 Dec 63, Subj: Lee Harvey Oswald) 

,.....'b .\- LJ 
1~ kj jr-1 .. ._ 

• .,- . ,)( j II-' _9-. 
lJ- . ..,..., . J 

-1 l,;r' 
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LAJL·<-<..... L-v<..)_.~J:-.<7 ~P~\"f\.~C"......-.~Wou..lc/ 
the formc--/of this pLesentation oiM I Jlp &3 pro:-

tectvthe CIA's Mexico City Station's sources and techniques. 

(CIA Cable Dir. 90466, FOIA 420-757, 20 Dec 63) 

j)u_ ~0 ·. ~~ ~' 
IV. Telephone Taps and Photo Surveillance 

Mr. Helms offered testimony regarding the CIA's 

reticence to inform the Warren Commission, at least during 
c:;,.;-'!k~~ ss tp.r\~·~ ~~~\Ail ' 

the initial stage of the CIA's telephonic and photo sur-

veillance operations in Mexico City• 1· • -' - - .. . 

,_, 
Jf \ 

~ ~)" 

Itelms teot:ified· 

The reason for the sensitivity of these tele­
phone taps and surveillance was not only be­
cause it was sensitive from the Agency's 
standpoint, but the telephone taps were run- .. 
ning in conjunction with thefiiexican authori-~i 
tie~and therefore, if this had become public 
kno~edge, it would have caused very bad feel­
ings between Mexico and the United States, 
and that was the reason. (Helms Exec Session 
hearing, pp.51-52, 

Nevertheless, the CIA had provided information to X'" vr \)J /, .).r 

-~ ~'j~ the FBI regarding the Mexico City surveillance operations 
{ \\ ,,.. 

\ ,J \prior to the assassination and~during the post-~sassination 
.....: ;:i $1. - ·~~~ '!/nv 1$-, o:. '/'"'-~I<::Nj "F~..-t"-r,........l'4 
\<.J.J \Y" period - · ) . I 7 7 

• t · , as 
\ '>(.~I'' 
~ of November 28, 1963 the ~vhite House, through information 

6r made available by to National Security Council~ 
llillo/llill.lloof.;oll,.,."'-* .Ia 

Director McGeorge aware that the CIA had tele-
. ~ 1/:r' 
~ lo;:l ·~ phone taps in operation against the Cuban and Soviet Em-

,.,.. l[t" 

if ~)J bassy/Consulat~nd that through these taps Oswald's pre-

n~'..J \» · • · · h · · h d b f , sence ~n Mex~co C~ty pr~or to t e assass~nat~on a een 

17..tJ'\i~ .'l~S orroborated. [ c ·J k r1( C.oA.Jt. (i~ ¥-·a r'1t .b~ C/ 1'~,-~-,-"~ 
("' ""'. . ()"" ) (.../ , 

v·\J ~r ~~ d r ~ 
,-
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(.A.1) c..J j II. 11~ 
The CIA's. I. as to inform the Warren 

of the above-described surveillance 

'I m· • ' ·.~ • : • -··~ ..... ' .;< ... \ ~· "":: ... ' ; .-; 

Sirb s z I 

o~cernto tqi~ Committee. It is indicative of a ro.\l ~ Q e..J lo~-t-'$l::-€..W P'\ 1 fs ~vor 'i J....t. ,,_ ~ 
tutb:u ... the A§e¥~ lli I_5d£ e to . 7 I I IU 7 3$ d!rU 3$. ~ -- I 
substance sf Dl1£Z4§81£Cf&tca information 

~-CIA ..C~l+ ""-n<.e""~-t.J:, ~ 
provid~ 

the \iarren Commission. (See ~~elso dep:) This process 

might well have hampered the Commission's ability to pro-

ceed in its investigation with all the facts before itt 

~~-~~~-~~~brtn:~~ 

t.D.z:e ope:....,.,..~..,....,.......-~;::;-~-;::::--rr;=~,.............. on. V e... ( 11 
1' .. c. 

~ .-J-A. -1-o J-' ~ ~~/1/-'t-. . 
l-1 C w .e-. ~ c.~'"'f ·o ~. 

As noted previously, on January 31, 1964, the CIA ~ ..... /' iVfd:r 

provided the Warren Commission with a memorandum that 
A J .1"' 1-;.j? /7·~ V 

chronicled Lee Harvey Oswald's Mexico City visitl during ./'U2- <." tfD 

September 26, 1963 - October 3, 1963. That memorandum 

+~ (\·,d. .tin . 
«r!!liiml no,. .. ent1on ••a 
sations with the Cuban 

I 

Oswald's various conver-
~ . 

:rb l . 1 "" and-so~ti Ernbassy/Consulate)had • 

been tapped and subsequently transcribed. Furthermore, 

. ct,A. +L · s h 
that memorandum ~ nqt .. entH)n 'I .. I" JUG 2 that t e CIA 

had tapped and transcribed conversations between Cuban 

Embassy employee Sylvia Duran and Soviet officials at 

the Soviet Embassy/Consulate nor was mention made of the 

conversations bet\veen Cuban President Dorticos and Cuban 
·ftf'~ 

Ambassador to Mexico which the CIA had also tapped and 

transcribed. 

"' v'-1. (.. 

V""'-

3h'J 
.r J ......... j~~ 

12-.,-::::>· 
(Y"" 
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On February 1, 1964
1
Helms appeared before the 

Commission {see above) and likely discussed the memoran-

·? .. 
dum of January J/ , 1964. On Feburary 10, 1964, J. Lee 

Rankin wrote Helms in regard to the CIA memorandum of 

January 31. 

at , o 2 mt as 

A review of Rankin's letter indicates that 
A,·~ v.Jr ,+,H 

of th ] I I . J1 be, the Warren Commission 
. 

had no substantive knowledge of the telephon~'surveillance 

operation or the production i.e., the tapes and trans-

cripts, from that operation. Rankin inquired in the Feb­

ruary 10, 1964 I A.'"H<r whether Os\vald' s direct communica-

tion with employees of the Soviet Embassy {as stated in 

~· of the January 31 memorandum) had been facilitated 

by telephone or interview. Manifestly, if the Warren Com-

mission had been informed of the telephon~surveillance 

operation and its success in tapping Oswald 

by Rankin would not have been made. 

this inquiry 

~."d-· 
lj 

Raymond Rocca's testimony tends to support this 

conclusion. It was Rocca's recollection that between 

the time period of January 1964 - April 1964, Warren Com-

mission's representatives had visited the CIA's headquar-

ters in Langley; Virginia and had been shown various trans-

\ cripts resulting from the CIA's telephon~surveillance 

operations in Mexico City. (Rocca dep. p.89) However, 

Mr. Rocca did not personally make this material available 

to Commission representatives and was not able to state 

under oath precisely the point in time at which the Warren 
~~ 

Commission earned of these operations. 
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On February 19, 1964 the CIA responded to Rankin's 

inquiry of February 10. The Agency response did indi-

cate that Oswald had phoned the Soviet Consulate and was 

also interviewed at the Consulate. However, the Agency ~· 
r.e..;+~ \ 
Ret revea¥the source of this information in its response 

J j +1.._,;1~ 
to the Commissio~~r indicate that ~would be revealed 

by other means (e.g. by oral briefing). 

During the period of March - April 1964, David 

Slawson drafted a series of memoranda which among other 

issues concerned Warren Commission knowledge of and access 
0 

to the production material derived from the CIA telephont~ 

surveillance operations in Mexico City. A review of 

these memoranda ten'S to support the Committee's belief- f...,...JL7 ~ 
~J., 

that the tvarren Commission, through Mssrs. Slawson, Coleman, ..rL.. ... LJ 

and Wille~s did not obtain access to CIA telephone surveil-

lance materials until April 9, 1964. At that time, Coleman, 

of 

wson and Willens met wit~ Win Scott, th~ 
Sew++ 

Station in Mexico City/~ provided them 

CIA's Chief 

with various 

transcripts and.translations derived from CIA telephone 

taps of the Cuban and Soviet .Embassy/Consulates. (Slawson 

memorandum of April 22, 1964, subject:· r) 
0. . '\ p ~ i \, ~. ) . 

IMIJC S&r, f'r.J.or to llk I .. I it appears doubtful 

that the Commission had been given even partial access 

to the referenced material. Nevertheless, by March 12, 

b 

~~~ 
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19 6 4, the record indicates that the ~varren Cormnission 

had at least become aware that the CIA did maintain 

telephon~surveillance of the Cuban Embassy/Consulate. 

(Slawson memorandum, March 12, 1964, Subj: meeting with 

CIA representatives). Slawson's memorandum reveals 

u, 77 the Warren Cormnission had learned that CIA bad ~1 ItS 

possess~ transcripts of conversations between the Cuban 

Ambassador to Hexico, Armas, and the Cuban President Dorticos. 
'S)Qt"'Ta to l- Prr l'tf:WA.'j 

Th~ conversations, requested by the Warren Commission 

representatives at a meeting with CIA officials, including 

Richard Helms, ~ . .--._. .. ._,~ concerned Silvia 

Dug?a•s arrest and interrogation by the Mexican Federal 
p4'A....,. 

Police (cite?). :liih 2115& J&M:::.p Helms responded to the Com­
-;.~L ,~~. 

mission's request for access,£ J' 1 ¢that he would 
I 

attempt to arrange for the Warren Commission/representative~ 

fi> review 4 this material. (Slawson memo, March 12, 1964) 

It should be noted that the records reviewed do not 

reveal the manner in which the Commission learned of the 

Dorticos-Armas intercepts~-· As detailed above, both the FBI 

and White House (through McGeorge Bundy) were aware of the 

CIA's telephonic surveillance. activities in Mexico City. 

(c~fe~One or the other could well have provided the War-

ren Commission with this information. Nevertheless, Ray-

mond Ro~s' testimony as cited herein (Rocca dep. 

lends some support to the position that the Commission had 

been informed of the Dorticos-Armas conversations through 

the CIA's initiative. 

r 
J· , 
• 
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Another Slawson memorandum, dated March 25, 1964 

concerned Oswald's trip to Mexico. Slawson therein stated 

that the tentative conclusions 
c. •~"'t.~(n et'S 

l __ _a bl]lo; Oswald's 

Mexico trip, that he had reache were derived from CIA 

memoranda.of January 31, 1964 and February 19, 1964, 

and/in additio~ a Mexican federal police summary ~of 

interrogations conducted shortly after the assassination 

with certain Cuban Embassy employees. Slawson wrote: 

A large part of it (the summary report) is 
simply a summation of what the Hexican police 
learned~they interrogated Mrs. Silvia 
Duran, ~ an employee of the Cuban Consulate 
in Mexico City, and is therefore only as accu­
rate as Mrs. Duran's testimony to the police. 

T~ese comments indicate that S~son placed limited 

reliance upon the Mexican police summary. Moreover, there 

is no indication that S~son had been provided the Duran 

telephonK. intercept transcripts. In fact, by virtue of 

it would appear that the vlarren Commission/as of March 25/ 

had been provided little substantive information pertaining 

to Sylvia Duran. 

The Committee's belief that Slawson had not been 

given access to the Duran transcripts is further supported 

by reference to his memorandum of March 27, 1964 (Cite) 

wherein he states his conclusion that Oswald had visited 

the Cuban Embassy on three occasions. This conclusion 
wr~we&.S 

he wei t s iE based upon an analysis of Sylvia Duran's testi-

'1}' iS ~· t""'"' J.N..-... )G«~r$ 
mony before the Mexican police. ~. s ·r ,, c ie no 
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indication that he h 

I . 
reviewed any of the Duran 

een given access ~ranscr1pts. Furthermore, 

~o these transcripts, certainly their substance would have 
I 
been incorporated into his analysis and accordingly noted 
I 4 
for this purpose. His analysis ~uld have"' reflected 
I 

1

1the fact of this revie 
. aJ:> o...,.e_ c: i 

ither by its corroboration or 

1

criticism of the Mexican police summary report. 

1964, that 

the 

forced to rely upon the two memoranda that 

reference to the surveillance operations
1 

lice report. Thus, the Agency had been successful for 

over three months in not exposing the surveillance opera-

tions to the review of the concerned Warren Commission 

staff members. As was stated in the CIA cable of Decem-

ber 20, 1964 to its Mexico City Station: 

Our present plan iti-passing information to 
the Warren Commission is to eliminate mention 
of telephone taps, in order to protect your 
continuing operations. Will rely instead 
on statements of Silvia Duran and on contents 
of Soviet consular file which Soviets gave 

-ODACID here. 
(CIA cable, DIR 90466, FOIA 420-757, Dec. 20, 
1964 CIA p.2144) 

deter-

mined that ree 
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times. He hi.s 

review 

(Slawson er, 

stati 

howev 

visit Logically, access to the 

production would have clarified some 

ambiguities. For example, on September 27, at 4:05 p.m. 

Silvia Duran telephoned the Soviet Embassy
1

and stated 

that an American was presently at the Cuban Embassyd re­

questing an in-transit visit to Cuba. This American was f,~ 

determined by CIA analysts to be Oswald. Again on Septem-

ber 28, at 11:51 a.m. Duran telephoned the Soviet Consulate 
")II lJq_.-o4.J-/'f/ 

an American, lcfentified by CIA analysts as stating that 
~ c I ~ ~Oi;ci +w i <:oaf' ~ 

Oswald ~ at the Cuban Embassy. Thus, ( I f &GLUt 

def1niLively establ1Slied that Oswald haa 

visJ ted the Cuhan__Emb~~-t--±e-ast-two-·occas±ons. 

Moreover. the s pee if i_c..._da.t..eSand.....exac:t-t-i-m€.'5-of-h-i-s-pr-esen.c e 

I~ 
in_....the C11ban Emba ss..~hli-&hed-a-s--t-he-r-esult-oL-.±.h_g__ 

telephonic su:~:=veill-an-ee. Had this information been made 

available to Slawson, his calcuations of Oswald's activities 

in Mexico City would have been more firmly established 

than they were as of March 27, 1964. T~ese tYat~ripts 
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I could have :been made available to the viarren eemmission 
• ! 

then made ~vailable. 

I as 
I 

The record supports the Conunittee's finding that 

of April 2, 1964 the Warren Conunission had still not 

~ ~ ~een given access 

1.J.P~phontc. intercepts. 

to the above-referenced series of tele-

by Coleman 

(r"J r )coand Slawson, the (a.J:.ti.cu. question to the CIA and 

.Y two requests for information from the Agency• (Ambassador 

!~ann file memo April 2, 1964, CIA 
lJ- .. }:'v .s ' ~""" s " " ..... t' •tc ~ . 

~~''f. I 1) What is the information source referred to in 

V ~ the November 28 telegram that Oswald intended 
v""v 

p. 19 7 5) (my notes?} <:~lt /t'\41'. II\~ 

to settle down in Odessa; 

2) We would like to see copies of the transcripts 

of the intercepts, translated if possible, in 
. ~~r 

all cases where the intercepts ri68 to the 

assassination or related subjects; 

3) We would especially like to see the intercept 

in which the allegation that money was passed 

of April 2 concerns the CIA telephon~intercept 

not been 

t5!v 
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10"3 ....... C1 fl-
~o~ided tt~ra~t-=s~ource wkicb jp tl ia mr 

access, 

" Ja 

number three of the above 

reveals the Dorticos-Arrnan 

conversation of November 22, 1964, in which the passing 

of monies (j}4J discussed had. not as of April 2 been provided 

to the Commission. The Commission had specifically requested 

the Dorticos-Arrnas transcripts =2 cat" the March 12, 19 64 

meeting between Commission. representatives 
~.nA-.~0 

. { . ..-\ ·d:.,. presenta t1. ves.. C1. te.) ,.~,c~~+i<) 

and Agency re-

~./V-1->.J 
On April 3, 1964, Coleman and SlawsonGrtieulated 

their concern for receivinq_complete access.to all material'!t 

relevant to Oswald's Mexico City trip: They wrote: 

~he most probable final result of the entire 

investigation of Oswald's activities in Mexico is 

a conclusion that he went there for the purpose 

of trying to reach Cuba and that no bribes, con-

spiracies, etc. took place. 
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U~on the group's arrival in Mexico City, they were met 

by U.S. Ambassador Freeman, Claire Boonstra of the State 

Department, Clarke Anderson of the FBI, and Winston Scott of 

the CIA. 

That same day during a meeting.between the Commission 
J 

representatives and Win Scott, Scott made available to the 
,. 

group actual transcripts of the telephon~surveillance ~ ~ 
c:ccuv--~ .--~--.......--:::::.rfvoJ {e,........,'fJ-..

1'! 't~-"- 'f"'"'Y 
operations ~English translations.~~e--~ In addition, 

he provided the group with reels of photographs for the 

time period covered by Oswald's visit that had resulted from 

photosurveillance of the Cuban and Soviet Embassy entranceS 

David Slawson wrote: 

" ... Mr. Scott stated at the beginning of his narrative 
that he intended to make a complete disclosure of all 
facts, including the sources of his information, and 
that he understood that all three of us had been cleared 
for TOP SECRET and that we would not disclose beyond 
the confines of the Commission and its immediate staff 
the information we obtained through him without first 
clearing it with his superiors in Washington. We 
agreed to this." (Slawson memo, April 22, 1964, p. 22) 

Mr. Scott described to the Commission representatives 

the CIA's cours~ of action immedia~ely following the assassination, 
&n'\~•~ly 

, Scot....:E indicat~ that his s_taff ell! thUG £ · Jt began to compile 

dossiers on Oswald, Duran, and everyone else throughout Mexico 

whom the CIA knew had had some contact with Os~vald (p. 22). 

~ 
Scott revealed all known Cuban and Russian intelligence agents 

~immediately been put under surveillance following the 

vY:; ~~assassination. iaison was set up with Mexican officials, 

~ r : ~ ~' , · · h. · · 11.1 • • t f th 'ofJ \.F1• !Y. part~cularly Lu~s Ec evarr~a, Act~ng . ~n~s er o e 
\ &' )'"" 
no Mexican Go~rnacion (pp. 23-24). Slawson then concluded~ 

r r 
' 
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"Scott's narrative plus the material we were shown dis­
closed immediately how incorrect our previous 
information had been in Oswald's contacts with the 
Soviet and Mexican Embassies. Apparently the 
distortions and omissions to which our information had 
been subjected had entered some place in Washington, 
because the CIA information that we were shown by Scott 
was unambiguous on almost all the crucial points. We 
had previously planned to show Scott, Slawson's 
reconstruction of Oswald's probable activities at the 
embassies to get Scott's opinion, but once we saw how 
badly distorted our information was we realized that 
this would be useless. Therefore, instead, we decided 
to take as close note as possible from the original 
source materials at some later time during our visit." 

1£ l,:<-~:~:~e_~ v~: 
Slawson's memorandum of April 21, 1964 records the results 

of the notetaking from original source materials that he did 

following Scott's disclosures. These notes deal~exclusively 

with the telephonic interceptSpertaining _ he 

Duran and Oswald conversations~"··pcfra.rJ· ~t a.;-<!:>c:.T I J •41~'3 . 

It is evident from Slawson's record that the Agency's 

denial of original source materials, in this case the telephonic 

surveillance intercepts, seriously impaired the Commission's 

b . 1 . d~ c,(.4.A.~ t'C.Al ~~- d . 0 ld1' • • M . a 1 1ty to raw·conc us1on~regar 1ng swa s soJourn 1n ex1co 

City, iG; rj:i:2;, :;::Taou~~ It meant that as 
'--··-~--=----"'-""~. 

of April 10, 1964, nearing the halfway point of the Warren 

Commission investigation, the Commission was forced to retrace 
.: 

the factual path by which it had structured Oswald's activiti~s 

in Mexico City. It further revealed that the Agency had 

provided ambiguous information to the Commission when, in fact 

"on almost all the crucial points"~ignificantly more precise 
~~~~,..~ 

materials ~ available for analysis by the Commission. 

r 
f 
j 
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. . LJ (- \3 5 - / /. I / . /J (_., L.../ <. 1-- /JJ ~ 
/k ;vu-J-. J. -,-<-vr""' \,Jlkj u--:. ~- ~ P' ~~ 
·t' ~ L -rL ~ ...._~ ~~~ ~r--·-

--:>vv \1 -e.,. (f. ~vJ.., 7 er . u, / 1.-.n tf2 ; 1.-....ho.............£ --, ..../J, ,_ ~ 
~v-..£.-;LA.....'"''-""· c.. ,c....J- . l,f<"- ~-~. 

Thus, the Agency's early policy of not pfoviding the Commission 

with ~ vitally relevant information derived from certain 

sensitive sources and methods had seriously undermined the 
f 

investigation and possibly foreclosed lines of investigation~. 
"'1"" 

that might have been more seriously considered had this--~-~ ------­material been expeditiously provided; ~~-~-~=orV~ 
- ..tt....u""Le/-,. J.. .::::::.C..~' {';...Jt. ..,--......,-fr'<>- - __ .... _~.,.,...-

~ __,....:..._ of.-(.:.r ~.:.::+-·o .... ? 
Mexico City Mystery Man 

On November 23, 1963, Marguerite Oswald was shown by 

FBI Special Agent Odum a photograph of a man bearing no 
. ~ 

physical resemblance to her son. T~ photograph had been 

supplied to the FBI on November 22 by the CIA's Mexico City 

Station after Agency representatives had searched their files 
..{!,.... 

in an effort to locate information on Oswald. This photograph 

was one in a series 911N!!IJ.JI .. Iiii61114• .. 11!1Ail .. l&•ll•••lilia.IIRU81fi!Biiillili•zmlll!lliiifill¥fi•llllttlii8Mote•e 

resulting from the CIA's photosurveillance 

operations against the Soviet 

had been linked by the Mexico City Statio 
.{.. ..... 

Lee Harvey Oswald. Richard Helms, in a sworn 

affidavit beforettheWarren Commission, stated that the 

photograph shown to Marguerite Oswald had been taken on October 4, 

' 1963 in Mexico City and mistakenly linked at that time to 

Oswald . ( t-1 rkt.J~fms bcfo(;; ~,4<;Y- I" W~ 

On February 10, 1964, Marguerite Oswald testified before· 

the ~varren Commission and recounted the circumstances under 

which she was shown the photograph. Mrs. Oswald testified that 
v:>C..f<'I? 

she believed this photograph to have been of Jack Ruby. (p. 153) 
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&.) c..-­

Otr{,._._.,.f>~­

· Thereafter, qn February 12, 1964, J. ~ee Rankin w~o::~t ~ 
"'otNU "'CUT~""N A0.~ "P·* ~:~~at.t-<. ~ 

to IlL TS I !A, · · t., /"I _.t ~~n-~- tiiohe . ~-
~h~~ ~~,.. I <;;p 

Central Intelligence Agency. 
~-

t~e i&:F ][4 

this photograph~by the I 
RailJCITirr ~i.iuiiii~=;;~~u~e~s~~=tihh.a t / ~ ~ 

c=-

~ identity of the individua 

depicted in the photograph · e. 

On that same· day,· in a separate letter to DCI McCone,, 

) Rankin wrote that the 

{ \ ,-.Y'/0 j Service,: tha rJ t-;-h;--e-:;:;C::;:I:-:;:A---;-h-a-d:;--::;-:--::-::---:-----<;~~~~~;.::-==:.__::=::-~~~ 

,tJ.~~ communications concerning the assassination to the Secret 
). • If 

Jif ){J l(sr Service soii'•llilllllldilillliflllillllli&ia_m._~ • Rank~ requested copies of these 
v'<-r ,.;;;.J \,.~~;:.., vJ{,- ....... ~,.. ,A<. .. •~l 

• _,J£ srreports and other materials. three fJ!t. cables tl . .. crt: 
"p.- ~.~ o'("'•'}'l\ .... ll'1tJ.tl.....:t~f~~, 

( .; concerned ' · · i 1 the photograph of the individual "' e 12~ 
. \-'~r-H}.l .. ~ c:.~s~ ....... ~ 

P~ In l 1 Oswald an~bsequently shown to Oswalg' s, matt-er ·~-Al .-

I.A./ LJ ""A./ tl-. ........-.. f... ~ ~ v......, · ~ - --~" .r -r t..... 
£¥ . !I m&&~~:t;tt!MiSfitn m /J,;_,, . ..f--.J. 

Secret 

AJ'•tl 1 

£ .. 

UT
1 lFJt' · ' pi &lliltiUUlUillill HI ltn, +.kmong the material'S 

~'d fMC... I A-
disseminatedAto the Secret Service was a November 26 

dissemination (DIR85177) , a....eep:l' .. of ...wfl4el! .. ~e'9"'"'t:f"atP.5Tttift~'"·t.o 
-. +;c.os-

~£e'bt• Be±:av-~. That cable concerned the Dor~-Armas 

conversations and disclosed the existence of CIA telephonic 
'R 

surveillance operations in Mexico Cit~at the time of the 

assassination and Oswald's earlier visit. 

John Scelso testified regarding the circumstances 

surrounding the eventual explanation given to the Commission 

of the origin of the photograph in question. Scelso stated: 
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"We did not initially disclose to the Warren 
Commission all of our technical operations. In other 
words, we did not initially disclose to them that we 
had photosurveillance bec-ause the November photo we had 
(of ~WM) was not of Oswald. Therefore it did not mean 
anything, you see?" 

Mr. Goldsmith: •.• So the Agency was making a unilateral 
decision that this was not relevant to the Warren 
Commission. 

Scelso: Right, we were not authorized, at first, to reveal 
all our technical operations. 

(Scelso deposition, • 150) 
F~~r~ I ::Lr 1 ' "J" "+-. ' 

the Warren 

Commission access to 
a... s:ou.rve. o.fl (. o" .. er,; -+--~-C./A--· 

telephonic surveillance production> (as disc~sed in the ' r~ 
SI"''IA.rlyGl.~d;,.S<-t~ L-<Al-lc:.---. I.A.Jw- '~o-..~vv / 

precedi~g_section), the ik. t of the operations, 
..------ ..f.--o '?~..A. wc..t M.- ~rl'\rt\J,4.5f"J~- ~... ,.. r tA; ..... CA. .... 

J,..\ 1 6 I 1 I • .... ... lo cot iS t . th. -c:n §• .. , • taz; z g z aw o cause concern Wl. 1.n 

the Agency. 

On March 5, 1967, Raymond Rocca wrote in an internal 

memorandum to Richard Helms that "we have a problem here for 

your determination." Rocca outline!Angleton's desire not to 

respond directly to Rankin_._s request of February 12 regarding 

CIA material forwarded to the Secret Service since Novemrer 23, 

1964. Rocca then stated: 

. "Unless you feel otherwise, Jim would prefer 
1 ~~ ~1 to wait out the Commission on the matter covered by 

( '! ,;YI)Jl ~ paragraph 2 {of the above-referenced February 12 
v ( ~ vlj let"ter) • If they come back on this point he feels 
vJ ~ ( that you, or someone from here, should be prepared to 

/, -~ 'f x go over to show the Commission the material rather than 
r p· pass them to them in copy. Incidentally, none of these 

,\~~items are of new substantive interest. We have either 
~~~ ssed the material in substance to the Commission in 

J; to earlier levies on the items on the items 
• refer to aborted leads, for example, the famous stx 

photographs which are not of Oswald ... " 
'{Rocca memo 5 March 64, FOIA 579-250) 



VIII. Luisa 

Approximately five hours after President Kennedy's. 

assassination, a Cuban government employee in Mexico City named 

"Luisa" received a telephone call from an unidentified man 

speaking Spanish. · (MEXI 7105, 27 Nov. 63, FOIA 173-615, attach-

ment) This call had been intercepted and recorded by the CIA's 

Mexico City Station as the result of its LIENVOY (tel. tap) 

operation. (op cit) The Mexico City Station identified the 

Luisa of the conversation as Luisa Calderon, who was then 

employed in the Commercial Attache's office at the Cuban 

Consulate. 

During the course of the conversation, the unidentified 

caller asked Luisa if she had heard the latest news. Luisa 

replied in a joking tone: 

~\))--
~ apprehended for Kennedy's slaying was the "President of 

"Yes, of course, I knew almost before Kennedy." 

The call~went on to tell Luisa that the person 

one of 

the Committees of the Fair Play for Cuba." Luisa replied that 

she knew this also. Luisa inquired whether the person being 

' \ 

held for the kil~ing was a gringo. 

replied, "yes." Luisa told her caller that she had learned 

The unidentified caller 

\ 
nothing else about the assassination; that she had learned 

about the assassination only a little while ago. The 

unidentified caller commented: 
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We think that if it had been or had 
seemed ... public or had been one of the 
segregationists or against intergration 
who had killed Kennedy, then there was, 
let's say, the possibility that a sort 
of civil war would arise in the United 
States; that contradictions would be 
sharpened ... who knows 

Luisa responded: 

Imagine, on~ two, three and now, that makes 
three. · (She laughs.) 

...,.. • .~ 4 
Raymond Rocca, fdEJ IT • 7 £ r~. 

. . ... ~---.j~;-"'=...,.:.~....,_;:··· ........ ,_~~ .. , ..... ~ ' · .. ~ ... 
fo i 1 ilill __ ,_ g 2 2 & &Ell¥ in response to !!!£3 " I II -

a 1975 Rockefeller C~mission request for information on 

a possible Cuban conspiracy to assassinate President 

Kennedy wrote regarding Calderon's comments: 

Latin hyperbole? Bo~stful ex 'posE facto 
suggestion of foreknowledge .. This is the 
only item in the intercept coverage of the 
Cubans and Soviets after the assassination 
that contains the suggestion of foreknow­
ledge or expectation. (Rocca memo for DC/OPS, 
23 May 1975, p. 15) 

Standing by itself, Luisa Calderon's cryptic corn-

ments do not merit serious attention. Her words may in-

deed indicate foreknowledge of the assassination but may 

also~¥ tly be interpreted without such a sinister impli-

cation. Nevertheless, as will be discussed herein, the 

' Committee has determined that Luisa Calderon's case did 

merit serious attention in the months following the assas-

sination. However, Calderon's comments were not reported 

to the Warren Commission, apparently an agency oversight. 
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Calderon's 201 file reveals that she arrived in 

Mexico City from Havana on January 16, 1964, carrying 

Cuban Passport E/63/7. Her date of birth was believed 

to be 1940 (Dispatch, HMMA21612) Calderon's presence in 

Mexico City was first reported by the CIA on July 15, 

1963 in a dispatch from the CIA's Miami field office to 

the CIA's Mexico City ~tion and to the Chief of the CIA's 

Special Affairs Staff (for Cuban operations). That dis-

patch had attached to it a report containg biographic data 

on personnel then assigned to the Cuban Embassy in Mexico 

City. At page three of the attached report Luisa Calderon 

was listed as Secretary of the Cuban Embassy's commercial 

office. The notation indicated that a report was pending 

on Calderon. The Agency has attempted, without success, 

to locate the report. 

On September 1, 1963, a dispatch was sent .from 

the Chief of the Special Affairs Staff to the Chief of ~ 

~Station in Mexico ·City (Dispatch HMMW 11935) .~ ~n.cs 
Luisa Calderon's ass_qciation with the Cuban DGI 

was first reported by the CIA on May 5, 1964. At that 

time, Harold Swenson, Chief of Counterintelligence for the 

Special Affairs Staff, recorded the results of his de­

briefing of the Cuban defector, ~~UG-1. The memorandum 

states that A}WUG had no direct knowledge of Lee Harvey 

Oswald or his activities but was able to provide items 

of interest based upon the comments of certain Cuban In-

-tt " A , ~ . d; s-1 cd-c..fl....____ ~"'" < r;:; c -+e-J... 'f-~ : 
Cov-et) ~ 
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telligence Service officers. Specifically, Ar-1MUG-l had 

been asked if Oswald was known to the Cuban intelligence 

services before November 23, 1963. Mh~UG-1 told Swenson, 

as recorde:J. in the May 5 memorandum that "Prior to October 

1963, Oswald visited the Cuban Embassy in Mexico City on 

two or three occasions. Before, during and after these 

visits, Oswald was in contact with the Direccion General 

De Intelligencia (DGI), spedifically with Luisa Calderon, 

Manuel Vega Perez, and Rogelio Rodriguez Lopez. 

Swenson thereafter wrote that Calderon's precise 

relationship to the DGI was not clear. As acornrnent to 

this statement he set forth the CIA cable and dispatch 

traffic which recorded her arrival in Mexico and departure. c;;( u...I• "j 
'"j).D <..-€ (Y'~ I '1 lP "( 

for Cuba. 

' 

On May 7, 1964, Swenson recorded additional informa-

tion he had elicited from ~1UG-l regarding Oswald's 

possible contact with the DGI. Paragraph 3 of this memoran­

dum stated in part: 

"a. Luisa Calderon, since she returned to 
Cuba, has been paid a regular salary 
by the DGI even though she has not per­
formed any services. Her horne is in 
the Vedado section where the rents are 
high. 

b. Source (AMMUG) has known Calderon for 
several years. Before going to Mexico, 
she worked in the Ministry of Exterior 
Commerce in the department which was 
known as the "Empress Transirnport." 
Her title was Secretary General of the 
Communist Youth in the department named 
in the previous sentence. 

r 
J 
l 



\ 

- 49 -

On May 8 Swenson further disclosed AMMUG's know-

ledge of the Oswald case. Swenson paraphrased ~1UG's 

knowledge of Calderon as follows: 

I thought that Luisa Calderon might have 
had contact with Oswald because I learned about 
17 March 1964, shortly before I made a trip to 
Mexico, that she had been involved with an 
American in Mexico. The information to which 
I refer was told to me by a DGI case officer ... 
I had commented to (him) that it seemed strange 
that Luisa Calderon was receiving a salary from 
the DGI althought she apparently did not do any 
work for the Service. (The case officer) told 
me that hers was a peculiar case and that he 
himself believed that she had been recruited in 
Mexico by the Central Intelligence Agency al­
though Manuel Pineiro, the Head of the DGI, did 
not agree. As I recall, {the case officer) had 
investigated Luisa Calderon. This was because, 
during the time she was in Mexico, the DGI had 
intercepted a letter to her by an American who 
signed his name OvffiR (phonetic) or something 
similar. As you know, the pronunciation of 
Anglo-Saxon names is difficult in Sp~nish so 
I am not sure of how the name mentioned by Hernan­
dez should be spelled. It could have been "Howard" 
or something different. As I understand the matter, 
the letter from the American was a love letter 
but indicated that there was a clandestine­
professional relationship between the writer and 
Luisa Calderon. I also understand from (the 
case officer) that after the inte~ception of 
the letter she had been followed and seen in the 
company of an Americ~n. I do not know if this 
could have been Oswald ... 

On May·l~, Raymond Rocca wrote a memorandum 

to Director Richard Helms regarding the information Swensori 

had elicited from AMMUG. Rocca proposed that "the DDP 

in person or via a designee., preferably the former, dis-

cuss the M~~UG/1 sitaution on a very restricted basis 

with Mr. Rankin at his earliest convenience either at 

the Agency or at the Commission headquarters. Until this 
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takes place, it is not desirable to put anything in writ~ 

ing. (11 May 64, Rocca memo, FOIA687-295 with/4 attachments). 

On May 15, 1964, Helms wrote Rankin regarding 

AMMUG's information about the DGI, indicating its sensi-

tivity and operational significance. Attached to Helms' 

communication was a paraphrased accounting of Swenson's 

May 5 memorandum. (Helm's memo, Hay 15, 1964, FOIA 697-294). 

In that attachment the intelligence associations of 

1 V P d 1 . d. ~ Manue ega erez an Roge J.o Ro rJ.guez Lopez ~ set 

forth. However, that attachment ~no reference what-

soever to Luisa Calderon. 

Howard Willens of the Warren Commission, requested 
a.. c r ii'!f'~·~ 

as a follow-up to the May 15 memorandum, to- looJ~ at- the 

questions used in Swenson~s interrogation of N~UG. (Dooley 

memo to Rocca, 19 June 1964 FOIA 739-310). On June 18, 

1964 Arthur Dooley of Rocca's counterintelligence research 

and analysis group took the questions and AMMUG's responses 

to the Warren Commission's officers for:: Willen's review. 

Willens saw Swenson's May ~.memorandum. The only mention 

of 6hderon was as follows: "The precise relationship of 

Luisa Calderon to the DGI is not clear. She spent about 

six months in Mexico from which she returned to Cuba early ,, 
in 1964. However, Willens was not shown the Swenson memoran-

dum of May 7 and May 8, 1964 which contained much more 

detailed information on Luisa Calderon, including her possible 
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Mr. Rocca, as the day to day CIA ~ rklng level 
-~~ 

/'Stated that on the 
---~...-:;,.;--

contact with the Warren Commissi 

averag~ it took less than e week for the CIA to transmit 
---·-·· ---· .. ······ ·-· ::::<-::"----·-· --·· -- -·· . ---------- ~ - ~ u.""-·•-'J•',-._,_,._, 

its information to / e Warren Coni.mission, after such in-; }- . / 
" :.,... (_..- ~ ~ • ...,. . .._, i ./ 

formation had ;r ~processed by the Agency. (Rocca dep • ..t--; --:.._ __ ~'" -'1
..:. .... ;. 

1·'1 { "7 •• 
I ~- # I • 

' ' pp.66-67) .. the op' ion of we staffers.) 
~:! 

. • :1---' ··=--~ : c -~ .... ._;_ .. 

, o~ hlti4RttM.r, ' . s, £ icJ£111§ LAC d!pc-
_,'-·_-. vv vv- ~o..l:.~rn ~,.? ..... ;,tc_ cf-u''-1 ' +- ..s 

\. ~--·- . ..----~~ .... -~~~~11.11111!1&•1111 the CIA 1 s sens'tive4 sources and methods, caused 

the Warren Commission to experience greater difficulty 
~l<vtlt~ 

in getting ~ information than when the protection of 

such sources and methods was not at issue. J. Lee Rankin 
c...f-f-o .... i­

expressed the opinion that the Agency 1 s •mt'f¥M to pro-

teet its sensitive sources.and methods did • Te 
......,h .·c...k 

111!1111!!!1 _e_ffect "i!U' the quality of the information to • J l@r 

_. ' 
i •.• 

: ;--'_.\ 
.../ 

. i 

nvest~;/ation 

:tm-
j e 

j k . .,__ 
some' degree: 

""...If 

..... ...Jt.....,~.f.a I 

....... " 

·-:--, ... -J .-..:ri-c..~· 

_i--j" .-... ....(_ , ·-~-

.. , 
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~or t'tr/,....._ v~ 
~~mqing~hotograph now referred to as that 

of the "Mexico City Mystery Man" 

Each of these concerns will be examined 

/nerein. 

The CIA's concern for revealing the existence·of 

sensitive technical operations, as outlined above, was 
• 

evident from the ception of the Warren Commission. 

Mr. Scelso commented that "we were not authorized at first 
."Chi~ 

to reveal all our technical operations." (Seeiso dep. 
13v.::t: ~ I • .(_ - .. I A ..L 

p.l58) Scelso ..f:m:'t:ker testif~~ '. 

) We were going to give them intelligence re-
}'•i <-' ports which derived from all our sources, in-

: ~ eluding technical sources, including the tele­

··- . i') 

phone intercept and the information gotten 
from the interrogation of Silvia Duran, for 
example, which corresponded almost exactly 
with the information from the telephone inter­
cepts. (Ext to See± set quo~ of p ... s) 

--:r::. b I ' <\ 
Mr. Scelso's characterization is supported by 

examination of the background to the first major CIA 

report furnished 

Oswald's trip to 

tion provided to the Warren Commission in this report was 

based upon sensitive sources and methods, identification 

of which had been deleted completely from the report. 

TheQb~licy U '*• limiting Warren Commission know-

ledge of CIA sources and methods was articulated as early 
./ 

as December 20, 1963, at which time a cable was sent from 

CIA headquarters to the Mexico City Station which stated: 

Our present plan in passing information to the 
Warren Commission is to eliminate mention of tele-
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phone taps, in order to protect your contin­
uingop9. Will rely instead on statements 
of Silvia Duran and on contents of Soviet 
Consular file which Soviets gave ODACID 
{C~ eaDle DIR 97829 EOlA 4~ 204, 29Janl964}. r 
Cl})-~f"oiA Poe_ -tf:-- 1113 &v{ 1 2-B~o. Jct1..S1 P1R€f ti=~; 

•-P-f::.-7~7 t:f<::>4£-G. 

The basic policy articulated in the December 20, I~· r 
· ..L f · _ /lA ._.,-l. ·' o.- C.t FJ 1r r -f A.A." • .... > 

(/..5 tr SpC-1...1 'I, c~ (.o"<.~r.--.. ~ . / ~ -1=-B I 
1963 cable is also set forth"in a CIA memorandum of ~ 

):,cJA r'!.err.-o<""-M~.£'~ 'j,'t<!. ~.~ f..?_~~~ r...A, D'fl.~,,~ <.I 

December~, 1963. In that memorandum, B1rch()~Neal 

I 
«$ r-eq...J1 -:1:<'\V,e~ ~j ~ i O":iobrc::>o.olf.., 

of the CIA Counterintelligence Staff wrote that he had 

been advised by Sam Papich, FBI liaison ~ to the CIA, 

that the FBI was anticipating a request from the Warren 

Commission for copies of the FBI's materials which sup-

ported or comp~7l~V ~e ~BI' s five volume report of 
'J --·-·---"' 

Decmeber 9, 1963 Ubmitted to the Warren Commission. 

Papich provided O'Neal with this report which indicated 

thatsome United States Agency was tapping telephones 
~ .,._-gl£...-. A.;,·#\. 

in Mexico,. "'P-apieh- queried· O'l'~eal whether the FBI could 
' ~ 

supply the Warren Commission with~ource of the telephone 

taps. (The FBI" had knowledge of CIA' s telephone sur"~.re.i: 1-

~·i rr l~"t"'>1:r-TT!")j5"'i""~-i-rTT'I"l':r-i-rr~fp"jm"'!"M"-r"Tt-v-:~c:t-P-P-~=-k--Bt~=f-~l..:f-=1-4-f5~rr 
.:..~,·) 

: .. :..r O'Neal's memorandum 
sn..... w:J 

Jlliiillillllllii!G!III!@JI!ll_ that he discussed this matter ... --' ~·· 
/ 

~<::,.._:--_ with Scelso,~ {¢fter a discussion with Helms, 
.<::)· i .. / ·. ' ~ I s b ____ L .... ---··· -··· 

' 4was directed by Helms to prepare CIA material to be passed 

-· .' -~ 
ito the Warren Commission. O'Neal wrote: 

- -- - - --- -------

. ' ·' He (Scelso) was quite sure it was not the 
('!:_..-. Agency's desire to make available to the Corn-,7"1 

.,-..• .. ~ . .,.., 
mission least in this manner--via the FBI-r:,.··· at 

i ·I"' information which cB~d relate to .. sensitive 
'-' J .. 

i./ telephone taps (Fti t tth ~'N'ea.l, emo for File, 
., 

~ 20 Dec 63 SUbj:: Lee Harvey Oswald) 1 :r 
~,; - l ,1-g; rJ....6'1")e.A...AJ ..... uJs,.{f-f.t~~~,.Ar _ ............. --. ' ,, .. - i:-"" .- - -, . 

~ ............ -.i . t ........ .. ~ ':. ..; .. 
" ;;-

v•-



~ 
~ 

.. ·.•.·:·.· 

w MJ..... Ll" ~~ - 2 2 ~, \usa \o-tt '" "-~ ("........, 4'-~~o-J..{ 4 
the~·f :f--this··presentation pro-

CIA's Mexico City Station's sources and techniques. 

IV. Telephone Taps eRa P8e~e earveillance 

Mr. Helms offered testimony regarding the CIA's 

reticence to inform the Warren Commission, at least during 
c..f~~~ ss,~-~~51\Ji1 

the initial stage of the CIA's telephonic and photo sur-

veillance operations in Mexico City• t• A ' - -

:I e 

• f \ 

·.; 

He-lms-··tes-ti fied : 

The reason for the sensitivity of/these tele­
phone taps and surveillance was nbt only be­
cause it was sensitive from the dgency's 
standpoint, but the telephone taps were run­
ning in· conjunction with thefMe}dcan authori-t..'+ 
tie§_} and therefore, if this flad become public 
knowledge, it would have caused very bad feel-
ings between Mexico and ited es, <>-fl<,~fl-e/,..J,/ g/fj7 ;; 

and that was the reason. on p r (1- ~-l!_ 

hearing, pp.Sl-52. 
) 

r __ · ~ ' . ·:'~: . Nevertheless, the CIA had provided in/ormation to 

\:-;:~ !-:-·~_·~the FBI regarding the Mexico City surveil}/nce operations 

'.·'?prior to the assassination.- ring tie post- sassination 
··-· ••. ..J '"- 79 c; / -,=-..... .-t"-t r~f\4 

\'.:>:} ,_:r- period ) • as 

)-.~~··/'~f November 28, 1963 the lfuite~o /e, through information 

.-~~- (made available by DCI McCone to ational Security Council-1 
\ ~...a~~Jo 
: Director McGeorge Bundy, L~:are that the CIA had tele-

_;.,.;>_ ,{'\phone taps in operation ag inst the Cuban and Soviet Em-
\ . \1 \jt" ·~ 
'Y~ -' .J \ bassy /Consulatec;.and tha . ' . r ' 

through these taps Oswald's pre-

~:/'""' \;;; . sence in Mexico City rior to the assassination had been 

(_j 
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(AI'\Wj ll.fl~ 
The CIA's · to inform the Warren 

of the above-described surveillance 

1 7 t ___ d_&.l!J __ 

-~ 

thezo af cer'-aj; S:auiot Rid CO 7 5' d r.ts is-a-source 

o~cernto t ·s Committee. It is indicative of a 
r~ ct. e.s lD~.,..sl::.e..w • n, ts ~vor -t l.( .-

tu:=s •• ishc 1\gene:r !!: pate to · 11 I 1 n 7 2 w •'!Lt __ · #tt:;: -- J 
~ c, " .c.~'+ 41:4 1'\(.e"""-w-t..h ~ 

substance zzG ::na §Elitf&&dl. info;::mation •rya- providaii -::7 
<"'J.t <:_/ ~!th~J>~,t"'" a-t ;]Oj..,..._ Sc.-eUo 1 ~/7'8 p 1S""8'_..> 

the Warren Commission.L'c 1 ~ This process 1 

might well have_ hampered the Commission's ability to pro­

ceed in its investigation with all the facts before it4 

-..c::;._ ""'".s -
even thosif:Wh±ch---might: -have ... rneant- exposing cex Lain ·seasi 

..• !..!' /'~~_.-4 :_.,k..... ·"'~·"""(~ -~_,1'1---t..,. /' ,· ..:.., 

'--' 
,..-:vt .... c-.:;_,._h'-y ? .-.. 

As noted previously, on January 31, 1964, the CIA ::J--'-'!''vr<---;-

provided the Warren Commission with a memorandum that 

chronicled Lee Harvey Oswald's Mexico City visi tl during - '-::!... .:: i i>-:' 

September 26, 1963 - October 3, 1963. That memorandum 
~ o:, cl. Hn 

a:ar:a. no,. .. ention ••• 

sations with the Cuban 

I 

Oswald's various conver-
-. r"\ . i 

and So~ti Ernbassy/Consulate6had -~ 

been tapped and.subsequently transcribed. Furthermore, ~ 

h . c.l ui +L · s .. h h C t at memorandum~ nq, ... ent1on • SEC& t at t e IA 

had tapped and transcribed conversations between Cuban 

Embassy employee Sylvia Duran and Soviet officials at 

the Soviet Embassy/Consulate nor was mention made of the 

conversations bet'tveen Cuban President Dorticos and Cuban 
ltr~ 

Ambassador to Mexico which the CIA had also tapped and 

·transcribed. 

,;._..(.,..··~ ...... !·-"! 
/ 

,:., -1 
i 

1 I .-
~~. '--' '---

- ~: 
' ·2~''-;7 .J !.-Or- e.. .• / 

·" 
l:~- "\ 

/ './·) ...... ~- . 

. '-~ ., I/ 

.. ) ~~-v· 

.~ 

J' -

- . ........... _,. -
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On February 1, 1964,Helms appeared before the 

Commission ~=2buve+ and likely discussed the memoran- ) 
. )_CIIif'•tAl>t>c.ft:. 4Cjej,-Zo't,"2"f..Sl::.-n IC,t.</1 0JR..q7~..:l4 

durn of January 3/ , 1964. On Feburary 10, 1964, J. Lee 

Rankin wrote Helms in regard to the CIA memorandum of 
..( .:sFK if l>i><: ruo. - :l . 

January 31. A review of Rankin's letter indicates that· 
A.,·, v.Jr •-~''H . 

ab 
1 sac± as of I!?J 1 I I ?a· e, the warren Commission 

. 
had no substantive knowledge of the telephon~'surveillance 

operation or the production i.e., the tapes and trans­

cripts, from that operation. Rankin inquired in the Feb­

ruary 10, 1964 I A._..W whether Os'tvald' s direct communica-

tion with employees of the Soviet Embassy (as stated in 

k1of the January 31 memorandum) had been facilitated 

by telephone or interview. Manifestly, if the Warren Com-

mission had been informed of the telephon~surveillance 

operation and its success in tapping Oswald this inquiry 

by Rankin would not have be.en made. 
~ r 

<._;~ ~ ~_.... ' ··~--/;, ... :.._::.,~ . 

Raymond Rocca's testimony tends to support this 

conclusion. It was Rocca's recollection that between 

the time period of January ...1964 - April 1964, Warren Com-

mission's representatives had visited the CIA's headquar-

ters in Langley;· Virginia and had been shown various trans-

Mr~ Rocca did not personally make this material available 

to Commission representatives and was not able to state 

under oath precisely the point in time at which the Warren 
-f:.-0 . 

Commission .'learned of these operations. ~ ~tn' J....i 
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inquiry of February 10. The Agency response did indi-

cate that Oswald had phoned the Soviet Consulate and was 

also interviewed at the Consulate. However, the Agency did 
JVi.·ftW 

Det' reveal the source of this 

to the Commissio r indicat 

information in its response 
4-is 4j,ou.;rc.R. 

that ~ would· be revealed 

by other means (e.g. by oral briefing). r .rt=>,·ct. 1 
c.. J A T-el J~ 11 tc., 
;- '-s-c..L -; ,,,~~ 

~·:-:s"-)'~ • 

During the period of March - April 1964, David 

Slawson drafted a series of memoranda which among other 

issues concerned Warren Commission knowledge of and access 

• 
( 0 ~.-· to the production material derived from the CIA telephont' 
:"""'~ 
\~ surveillance operations in Mexico City. A review of 

\ 

. / 
these memoranda tencJ to support the Committee's belief.....:._ !..,. ... ...... ;'' 

that the ~varren Commission, through Mssrs. Slawson, Coleman, .. · / •. ·. / ,_.., J _ . ._....,... 

and Wille~s did not obtain access to CIA telephone surveil­
~.c:>r-~ ~ 

lance materials until April 9, 1964. At that time, Coleman, 

lwson and Willens met with Win Scott, the CIA's Chief 
-s~w++ 

of Station in Mexico City provided them with various 

transcripts and.translations derived from CIA telephone 

taps of the Cuban and Soviet _Embassy/Consulates. (Slawson 

lhtemorandum of April 22, 1964, ~ubject: --~~ 

I%#6 Jthr, ior to it appears doubtful 

that the Commission had been given even partial access 

to the referenced material. Nevertheless, by March 12, 

.... 

.-,_ •.. --.;:I 
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1964, the record indicates that the Warren Commission 

had at least become aware that the CIA did maintain 

telephon~surveillance of the Cuban Embassy/Consulate. 

(Slawson memorandum, March 12, 1964, Subj: meeting with 

CIA repFesentatives). Slawson's mernorandum 0 feve 
~ 

--~ the Warren Commission had learned that'CIA 

A J\_, 
s 

Jsa:t Iii I 23 

possess transcripts of conversations between the Cuban 

Ambassador t Mexico, Arma~ and the Cuban President Dorticos. 
1>ot1-a (.a£ t" M&;S 

Th~ conversations, requested by the Warren Commission 

representatives at a meeting with CIA officials, including 

Richard Helms, ~·sia..-mauaa• concerned Silvia 

Du 's arrest and interrogation by the Mexican Federal
1
. 1 ...,. .. ,...... ...... ;:;: s)tu/'>tl" ~,....~ -~AI'.r,/;;J. ;;;;, /"f6tf r{ .5

1 
f, <15-</f. ; 

Police (cite?) • •n Ll&& eM&., Helms responded to the Com-
-:;,f,.cl;~ 

mission's request for access,Ji z· l ; that he would 
I 

attempt to arrange for the Warren CommissionJrepresentatives~ 

1- .. ~ \ 
1" review 4 this material. (Slawson memot, March 12, 1964)t? (p ~ 

It should be noted that the records revi~wed do not 
I/. 

reveal the manner in which the Commission !earned of the 
/ 

Dorticos-Armas intercepts. As detailed above, both the FBI 

and White House (through McGeorge Bundy) were aware of the 

CIA's telephonic surveillance activities in Mexico City. 

(C One or the other cou~d well have provided the War­

ren Commission with this information. Nevertheless, Ray-. 

mond Ro~s' testimony as cited herein (Rocca dep. 

lends some support to the position that the Commission had 

been informed of the Dorticos-Armas conversations through 

the CIA's initiative. 
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Another Slawson memorandum, dated March 25, 1964 

concerned Oswald's trip to Mexico. Slawson therein stated 

Oswald's 

Mexico trip, were derived from CIA 

memoranda.of January 31, 1964 and February 19, 1964,(~~~~~ 
rt c.rc.J.... 2 >1 I q & t( 

andl'in additiol). a Mexican federal police summary ~of -:r-:a.c ) 
interrogations conducted shortly after the assassination 

with certain Cuban Embassy employees. Slawson wrote: 

A large part of it (the summary report} is 
simply a summation of what the ~lexican police 
learned they interrogated Mrs. Silvia 
Duran, an employee of the Cuban Consulate 
in Mexico City, and is therefore only as accu-
rate as Mrs. Duran's testimony to the police. L ::r::.h itA.1 

These comments indicate that S son placed limited 

reliance upon the l-1exican police summary. Moreover, there 

is no indication that S son had been provided the Duran 

telephontt.. intercept transcripts. In fact, by virtue of 

it would appear that the vlarren Commission/as of March 25~ 

had been provided little substantive information pertaining 

to Sylvia Duran.· 

The Committee's belief that Slawson had not been 

given access to the Duran transcripts is further 

by reference to his memorandum o rch 27, 1964 L( 
wherein he states his conclusion that Oswald~ad visited 

the Cuban Embassy on three 
wr~~o..S 

<C=fb1"4-p:J-) 
occasions. This conclusion~ 

he wd i j s based upon an analysis of Sylvia Duran's testi-

mony before the Mexican police. 
h; S ~·'A" J.N.-. }oC41,.rS' 

· no 

. .. ~·.\ ... 
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indication that he h reviewed any of the Duran 

transcripts. Furthermore, een given access 

to these transcripts, certainly their substance would have 

been incorporated into his analysis and accordingly noted 
~ ~ 

for this purpose. His analysis ~uld hav~reflected 

the fact of this revie ither by its corroborat'on 
~C) ..,e. c:: t 

the Mexican police summary report. 

1964, that 

Cit ad not been 
A'S SJ«AAso" 1 ! 

the s. 'tfhe Commission had been'c J)'"-~ ~ 

forced to rely upon the two memoranda that did not;-. make .J;-r'~,.:. __ ,.,;.o,-;~ 

reference to the surveillance operations
1

and aAsumrnar 
1 ~t~b;~ Mot~,'~~ ?vi 1-.< 

~report. Thus, the Agency had been successful for 

over three months in not exposing the s~rveillance opera-

tions to the review of the concerned Warren Commission 

staff members. As was stated in the CIA cable of Decem-

ber 20, 1964 to its Mexico City Station: 

Our present plan in passing information to 
the Warren Commission is to eliminate mention 
of telephone taps, in order to protect your 
continuing operations. Will rely instead 
on statements of Silvia Duran and on contents 
of Soviet consular file which Soviets gave 

/ODACID here. ..----..... ":> 
(CIA Glala~/ DIR ~0466, FOIA-=f1420-757, Dec. 20, 
1964 CIA p. 2144) ~ 

deter-

mined that ree 
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times. He his 

review 

(Slawson 

stati 

howev 

visit 
, 

Logically, access to the C (.If' .J' 
~" 

telephonic surveillance production would have clarified some 

ambiguities. For example, on September 27, at 4:05 p.m.~~~~s·-
......... ...e ,........~r<~~.f'ldu, 

o r. 1~" Silvia Duran telephoned the Soviet Embassy
1

an_d stated v r,.s ..._tJ·.' 

t~n-y/r 
that an American was presently at the Cuban Embassy ff re- t~ ct.AJ.":.::eJ 

~,.,.,J-.....rr,..,r ,,.... 
questing an in-transit visit to Cuba. This American was l &.. ~1'-f-ex,,·,bJ r ..l.J 
determined by CIA analysts to be Oswald. Again on Septem-

ber 28, at 11:51 a.m. Duran tele honed the Soviet Consulate .., 
stating that an American, id ~ied gy CIA anal sts as • 

L:t:L-L J +k-ct t'r 0;--+~---
0swald at the Cuban Embassy. 

----·----. 

definitively-estaorishedt}iat oswaicf.had 

visi..ted_the.Cuban. Embassyonat-least twooccasions. 

Mor..e..o.Y_e_r_, __ the .::l.PE:.C::ific dateS and exact tim€.'5 of his presence 
,• -~ 

in...J:.he .. Cuban..Embassy.~ -established ·as the resu1 t of the. 
c-r:b.-J...} . 

tel-ephonic-surveillance. Had this information been made 

available to Slawson, his calcuations of Oswald's activities 

in Mexico City would have been more firmly established 

than they were as of March 27, 1964. 
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CG\:1-l.'il · haue .. been made aua ila.P..l.e t.o t.fie··Wa.rren· Commission . 
• 

nq1!::::.tlzetl tnade a-va-l:ta:ble. 

The record supports the Cormnittee's finding that 

as of April 2, 1964 the Warren Commission had still not 

been given access to the above-referenced series of tele-

u phon~ intercepts • In.a memorandum of that date by Coleman 
... .::. ·-· r ... _ _.. . 
.... ----. 

..•. and Slaws on, theya.r..t.i.c.u~.:t CIA and 

two 

t_J . - .:,/ .. -.. 

information from the Agency' (lmiti;~r-" 
I~I"Y\.d...;'\. )...hj: Q....J"J/-;o~j f<~/s,.Q.A h:::1 ~A-
2, 1964, ~po---·~5) (~ 

the information source referred to in 

the November 28 telegram that Oswald intended 

to settle down in Odessa; ?r£;I;L~:, 
? .~ .. . . - ... .;._ ·-

2) We would like to see copies of the transcripts _,__;;_.:..----·-

of the intercepts, translated if possible, in 
. ~~r 

all cases where the intercepts _ifa to the 

assassination or related subjects; 

' 
3) We would especially like to see the intercept 

The 

in which 

at 

of April 

j .... :-r"'; 
··,.-..! 

! .\.,_.,.; 

' 

the 

2 

. 
allegation that money was passed 

r:r:: ~a.-A) 
in the above-referenced 

concerns the CIA telephon~intercept 



--.::.: 

_<.; 

t .._.;· 

........ -.J.:. 

+k eo,.... n'\ ; 'Sdl;,."' 
that tkcp dl m· 

ls 1twne 

•tu M *i'a illije ;p+.-' 
p had Af.E.I'\ 

. """~ , l~· .given access, ..... ~ ...... _._ . ": >-~~ 
~· "...... . _, 

' 

em number three of the above 

reveals that the intercept of the Dorticos-Arman 

conversation of November 22, 1964, in which the passing 

of monies Ci4S discussed had, not as of April 2 been provided 

to the Commission. The Commission had specifically requested 

the Dorticos-Armas transcripts =2 dtt; the March 12, 19 64 

meeting between Commission representatives and Agency re-

presentatives. (C~~') ( 'iit:j; ~~ ;--:;::;~~~/J.~!J:~1' 
On April 3, 1964, Coleman and Slawson -ar-ticu-lated l 6'1 j 

their concern for receiving-·complete access 1 to all material'5. 

reievant to Oswald's Mexico City trip: They--wrote:.--

'rhe most 'probable final result of the entire 

investigation of Oswald's activities in Mexico is 

a conclusion that he went there for the purpose 

of trying to reach Cuba and that no bribes, con-

spiracies, etc. took place. 
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Upon the group's arrival in Mexico City, they were met 

by U.S. Ambassador Freeman, Claire Boonstra of the State 

Department, Clarke Anderson of the FBI, and Winston Scott of 

the CIA. 

That same day during a meeting between the Commission 

representatives and Win Scott, Scott made available to the 

he provided the group with reels of photographs for the 

time period covered by Oswald's visit that had resulted from 

photosurveillance of the Cuban and Soviet Embassy entrance$ 

David Slawson wrote: 

" ••• Mr. Scott stated at the beginning of his narrative 
that he intended to make a complete disclosure of all 
facts, including the sources of his information, and 
that he understood that all three of us had been cleared 
for TOP SECRET and that we would not disclose beyond 
the confines of the Commission and its immediate staff 
the information we obtained through him without first 
clearing it with his superiors in Washingtorr. We 
agreed to this." (S , p. 2;) 

Mr. Scott described representatives 

the CIA's cours~. of action immediately following the assassination . . ~~- . 
Scott indicated that his staff 

./ 
began to compile 

dossiers on Oswald, Duran, and everyone else throughout Mexico 

whom the CIA knew had had some contact with Os'tV'ald ( 

Cuban and Russian intelligence agents 
«-... 

immediately been put under surveillance following the 

Slawson .~ concluded~ 
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"Scott's narrative plus the material we were shown dis­
closed immediately how incorrect our previous 
information had been in Oswald's contacts with the 
Soviet and Mexi~an Embassies. Apparently the 
distortions and omissions to which our information had 
been subjected had entered some place in Washington, 
because the CIA information that we were shown b Scott 
was un We 
had prev~ously planne to show Scott, S awson s 
reconstruction of Oswald's probable activities at the 
embassies to get Scott'. s opinion, but once we saw how 
badly dis.torted our information was we realized that 
this would be useless. Therefore, instead, we decided 
to take as close note as possible from the original 

rials at some later time during our visit." 
ik~' 

memorandum of April 21, 1964 records the results 

of the notetaking from original source materials that he did 

following Scott's disclosures. These notes deal~exclusively 

with the telephonic interceptS pertaining p,:r:espectively­ e 

Ourem and Oswald ~B~ersations~"· 
5«~ S•" ~r.... 1 IAIOI".I 2-1 J L1&."f S 

S .s> II o-4t.-+ a,,-....J... (....I.."'"' llt w;.t, ""'' S •-t f 1 d ~ ii\.1 .. '1-,· 

-Oc.T I J •&;~'3 • . L 

'"''\vc..~.s- -\rc::. .......... ~ 
It is evident from Slawson's recor the Agency's 

denial of original source materials, in this case the telephonic 

surveillance intercepts, seriously impaired the Commission's 
~ ~'CAS~ 

ability regarding Oswald's sojourn in Mexico 
........ ,;:-.: 

City, It meant that as 
... .._~""""""~ ... --

of April 10, 19~~, nearing the halfway point of the Warren 

Commission investigation, the Commission was forced to retrace 

the factual path by which it had structured Oswald's activities 

in Mexico City. It further reveal€d that the Agency had 

provided ambiguous information to the Commission when, in fact 

"on almost all the crucial points""'significantly more precise 
c.~ ~ ):.u.~ ~ r ,-. . 

materials ~ available for analysis by the Commission.l:::. PI 



' 

.·-··~-~- :_ ...... -

with ~ vitally relevant information derived from certain 

sensitive sourfeS and methods had seriously undermined the 

investigation and possibly foreclosed lines of investigation1\ 

that might have been more seriously considered had this ~/-

,.!..-,"· 

materi~~-:~;~,;x~~~~~:~=~:~~::~~d; ~-~Cub~~ .• i~~~~:~ 
-.; ~ _.}/- ..,......:.._ ."""-· :::_....:,..... -~ .;_;."f"'·~""' ~,;:;. 

Mexico City Mystery Man 
~~ sp<.c-c,.A o.Afiiii.I'IP'\ .::s~ 

On November 23, 1963, Marguerite Oswald wA eheuR~ 
\ 

..Ed~lllllii!Jllllll!lllllliBilelll~e!BIIIIdiljtiq a photogra of a man J:?earing no 
( c,...f( < f' Loi'Y'\1"\ I f {' 1.;:..,.. ~,Hi· {>-

physical resemblance to her son T photograph had been 

supplied to the FBI on November 22 by the CIA's Mexico City 

Station after Agency representatives had searched their files 
i[eJA 1>0c. 'DP~- l!rs-~ 2.~~ 

in an effort to locate information on Oswald. This photograph~D, 

was one in a series ML4L!ii&Uii WS H d ihMNlUii& Ul i' fjt are 
resulting from the CIA's photosurv.eillanqe 

operations against the Soviet 

had been linked by the Mexico 

Lee Harvey Oswa chard Helms, in a sworn 

affidavit before the Warren Commission, stated that the 

photograph shown to Marguerite Oswald had been taken on October 4, 

the tvarren Commission and recounted the circumstances under 
f (.j) r;.rr..J. 1'\. ~"f\""'; (11•,..._ ~~:;ti-p -

which she was shown the photograpff: Mrs. Oswald test~fied that 
~vJc. ~<11!. rr 

she believed this photograph to have been of Jack Ruby. J_\P· 153)_) 
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Thereafter, on February 12, 1964, 
-Tho~ k;~~*'~ Ag,~ "'P-~ 

J. Lee wrote 
----- ! 

····,, ~~ 
i.. 

to l!!tt o £_ 3, ... · · 
~h.~ 
•••••• this phoEagra 

Intelligence Agency. Rari'Kirl' 

the Commission be 
-4-ol ~ · 

. J' Rankin wrote 
/1' c.Q,.v.:rflV'~ 

·;'• .. "' ) Service,~ tha 
·/ .. >' J ,, ......... 

.. -::-· · · · • cor:ununicati ons-- con_c.er--ni-n~gr-r-+t+hn:e:r-:a~s'=s~ar-.:s:--.s~:l:~· n~a_,..t:r,_,;_~on to -the-S-e~ 
~ ...... i, 

. ..; 

~--~'. ,-· ; lSer~c..e·~~llllaiiilliifiilllitila-a-!!!llil 

')',-c,: ~,~f~ 
;"" .,.. ... · -' 

· ' concern 
lo~ \-"~ ~HJI.i'--=- C•""J 

A}IC 1 1 £. 

.~-, 

Ul"
1 3 1 Jill? I '*. s Jai JAI en &&L £111 lt!n, -ll.mong the material'S 

~ '6 t' t-.4. C.. I A-
disseminate~to the Secret Servic was a November 26 

Cc1A Doc. -p1t:l. "i~l171 r;;., l.t:;I,V J 
dissemination , a ... eepy g.f wft4.eh 'h&'S ttansrtd.:t:-eed~o 

.• .. ___ ,.,.~ 

··.'-."~.. +•c:.os 
., ,.. ~e::et:r B'exo»~i:ee. That cable concerned the Dor.-...-Armas 
'j;·.,i 

• \IF . , 
.... "-' ;r 

' .~ . .; conversations and disclosed the existence of CIA telephonic 

at the time of the 

J:1Ct C//1~ 
·s~ 

.;' '};>".:..\. surveillance operations in Mexico Cit 

surrounding the eventual explanation given to the Commisslon ~ 

of the origin of the photograph in question. Scelso stated: 
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"We did not initially disclose to the Warren 
Commission all of our technical operations. In other 
words, we did not initially disclose to them that we 
had photosurveillance because the November photo we had 
(of ~~) was not of Oswald. Therefore it did not mean 
anything, you see?" 

Mr. Goldsmith: ••• So the Agency was making a unilateral 
decision that this was not relevant to the Warren 
Commission. 

Scelso: Right, we were not authorized, at first, to reveal 
all our technical operations • 

.tf-l"c.t.A s 7 i 
t1 xli CIAJS~~.~( Scelso 

' 

7&1 Warren 

Commission 

tl 3 
1 

the Agency. 

On March 5, 1967, Raymond Rocca wrote in an internal 

memorandum to Richard Helms that "we have a problem here for 

your determination." Rocca outlined.Angleton's desire not to 

respond directly to Rankin's request of February 12 regarding 

CIA material forwarded to the Secret Service since Novemmr 23, 

1964. Rocca then stated: 
_, 

_:;/ "Unless you feel otherwise 1 Jim would prefer 
;- · ··' . ,_i to wait out the Commission on the matter covered by 
.~...:':' \,( >paragraph 2 (of the above-referenced February 12 

~· . ( \ •: .,.,·~ le_tte];:.) • If they come back on this point he feels 
,·....; .. ~ ·":\ff ~you 1 or someone from here, should be prepared to 
· · ·C'._.~ ~ .. \ ."'"'-. ~-· go over to show th~ Commission ~he material rather than 

, ~ '·)..! ? pass them to them ~n copy. Inc~dentally, none of these 
__ ,_, ••.• i •.. ".items are of new substantive interest. We have either 
· '<~) -~'-···,:'· p~ssed the material in substapce to the Commission in 

· · ~ ~· 7.~esponse to earlier levies .;.. the i terns oa t;~tems 
• , o . ~ ... :~~refer to aborted leads, for example, the amOUS SfX 
:/'. 1-...,v _/\.photographs which are not of Oswald ••. " CIP.r:>cc.. Fopftf 57~-25 

\_;)· .. ~-(Reeea memo ~March 641 E'OIA 1;79 25't.)) 5rt,..rc:A~'f 
t•l .. 

:i 
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Calderon's 201 file reveals that she arrived in 

Mexico City from Havana on January 16, 196J, carrying 

Cuban Passport E/63/7. 
6£. 

to be 194 1spatch, 

Mexico ~ity was first 

Her date of birth was believed 

H~21612) Calderon's presence in 
~hJ~-" 

reported by the CIA on July 15, 

1963 in a dispatch from the CIA's Miami field office to 

the CIA's Mexico City tion and to the Chief of the CIA's 
c Cl lit" •c.( , l>.S ,,.. JCff " F<A -I-t( 

Special Affairs Staff (for Cuban operations). That dis- tSS~I1~1 

patch had attached to it a report containg biographic data 

on personnel then assigned to the Cuban Embassy in Mexico 

City. At page three of the attached report Luisa Calderon 

was listed as Secretary of the Cuban Embassy's commercial 

office. The notation indicated that a report was pending 
"(" .t:"h; d. • .,... ~ ~ .do~) 

on Calderon. The Agency has attempted, without success, 

to locate the report. 

On September 1, 19 6 3, a dispatch was sen:t tfroi.U 
~: ' 

the Chie;f of the Sp~cial Aifairs s_taff to the dhi~ef of 
· : c. ·... c~A-- .,,c:::. \ \_ · \. · ~.n 
~Station in '.Mexico' City (D~spatch HMMW 11935>} ~+- t«i'-~ J 

·,.._.• 

Lui'sa Calderon's asscciation with the Cuban 
,('J... (. ;:. r;:;-l..CZ<.,,( ce. I A 

was first reported by the CIA on May 5, 1964. A t s ~ •. 
~ IJ:u&b•!t.£ g ...,,-::l-~;(~""~ A~P-21a ~fV\~114'« 

time, If.B::i;eld 'EI:id11liiiQn, Chief of Counterintelligence 'for the 
' r-"-f-"J! f{' ,-I 

Special Affairs Staff, reborded the results of his de-

briefing of the Cuban defector, k~G-1. The memorandum 

state~ that ~~u~lhad no direct knowledge of Lee Harvey 

Oswald or his activities but was able to provide items 

of interest based upon the comments of certain Cuban In-

~ (A, ~ .d"-_ : , /.(v:P'04e-.l \ff.-..;r: 
~ \. __ ,: ~_j (\o v ~ ... ;) '0-. 

> . .. 
~ 
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telligence Service officers 
(._)-) 0- f 

cifically, M~UG-1 had 

~ asked if Oswald was known to the Cuban intelligence 
os-c...l­

services before November 23, 1963. Mh~UG-1 told 

as recorde:d: in the May 5 1nemorandmn t!:hat "Prior to October 

1963, Oswald visited the Cuban Embassy in Mexico City on 

two or three occasions. Before, during and after these 

visits, Oswald was in contact with the Direccion General 

De Intelligencia (DGI), specifically with Luisa Calderon, 

Manuel d 1
. d . ., Vega Perez, an Rage ~o Ro r~guez Lopez. 

h. a.,...., 6 s-~ 
~ thereafter wrote that Calderon's precise 

relationship to the DGI was not clear. As-a comment to 

this statement he set forth the CIA cable and dispatc~ . . _
1 

.• , CJ l:. 7 
-....,.....,tf..A.,<J ; •'") '--):.:'~···~·--<-· • .. · ·;r I 

traffic _whi_ch recorded -~!=r arriv9-_l_ ~.!!. Me ic and ·departure. Cir.f;(-occ~•l"'1'"'&~""~ ....... 1~t-· 
~ V" ,.!A;; j " CV'Q ,.._::J:-f" c:• . 'f.-c,r v-t-~ •"'-... ~ !o <-''~1,.,.3:. I' .) r". 

-p;t. for cuba. f :f'B IV 

' 

L.~c.r~ 
On May 7, 1964, SwensOR recorded additional inforrna-

tion he had elicited from AMl.fUG-1 regarding Oswald '_s ~J... ~ · ] 
C <: l lA 1)c.(. f'"" o I A- G. i7- -:;t 'i '!.f 4 • . 1 ~'1" 

possible contact with the DGI. Paragraph 3 of this rnemoran-

dum stated in part: 

"a. Luisa Calderon, since she returned to 
Cuba, has been paid a regular salary 
by the DGI even though she has not per­
formed any services. Her horne is in 
the Vedado section where the rents are 
high. 

b. Source (AMMUG) has known Calderon for 
several years. Before going to Mexico, 
she worked in the Ministry of Exterior 
Commerce in the department which was 
known as the "Empress Transimport." 
Her title was Secretary General of the 
Communist Youth in the department named 
in the previous sentence. [-r:;- g 1 
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1---.A. ""'' oS ?A--
On May 8 SWenson further disclosed AMMUG's know-

(::C.:f-.1», c:.O.:H-tU.k-~ 
ledge of the Oswald case. SwEnson paraphrased ~~UG's 

J...,;..C~os~ 

knowledge of Calderon as follows: 

I thought that Luisa Calderon might have 
had contact with Oswald because. I learned about 
17 March 1964, shortly before I made a trip to 
Mexico, that she had been involved with an 
American in Mexico. The information to which 
I refer was told to me by a DGI case officer ••• 
I had commented to (him) that it seemed strange 
that Luisa Calderon was receiving a salary from 
the DGI althought she apparently did not do any 
work for the Service. (The case officer) told 
me that hers was a peculiar case and that he 
himself believed that she had been recruited in 
Mexico by the Central Intelligence Agency al­
though Manuel Pineiro, the Head· of the DGI, did 
not agree. As I recall, {the case officer) had 
investigated Luisa Calderon. This was because, 
during the time she was in Mexico, the DGI had 
intercepted a letter to her by an American who 
signed his naine OWER (phonetic) or something 
similar. As you know, the pronunciation of 
Anglo-Saxon names is difficult in Sppnish so 
I am not sure of how the name mentioned by Hernan­
dez should be spelled. It could have been "Howard" 
or something different. As I understand the matter, 
the letter from the American was a love letter 
but indicated that there was a clandestine­
professional relationship between the writer and 
Luisa Calderon. I also understand from (the 
case officer) that after the interception of 
the letter she had been followed and seen in the 
company of an American. I do ~t know if this 
could have been Oswald ••• (~tt4) 

On May 1~, Raymond Rocca wrote a memorandum 

' to Director Richard Helms regarding the information Swenson .£C.n::t Do<:. ~ol A '87- ::2.11)1 ~....c.u..,......e-or ... ~, 11M""'> l'ic. 

had elicited from AMMUG. Rocca proposed that "the DDP 

in person or via a designee, preferably the former, dis­

cuss the M~UG/1 si~ion on a very restricted basis 

with Mr. Rankin at his earliest convenience either at 

the Agency or at the Commission headquarters. Until this 



• ; • ,I 
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takes place, it is n~ desirable to put anything in writ-
L_j:: b ,-J.-. P· 2-S' 

ing~ (11 Hay 64, Rocca r.temo, FOIA687 295 with/4 at-tachmen.t_sl. 

On May 15, 1964, Helms wrote Rankin regarding , 

AMMUG's information about the DGI, indicating its sensi-
["olt P« Fotii- G Cf7- 2,qt.{ J.J.,lrn.s ,....t...-

tivity and operational significance. Attached to Helms')~~~:;~~'~ 
L. "'t "'"'J .oscA.' > 

communication was a paraphrased accounting of Swens=oR's 
4=" bv'c.( 

May 5 memorandum. (Helm'""S memo, Hay 15, 1964, FO!A 6'1-2941. 

In that attachment the intelligence associations of 

Ma 1 d 1 . d. ~ nue Vega Perez an Rage ~o Ro r~guez Lopez ~ set 

~' ' 

forth. However, that attachment ~s no reference what-

soever to Luisa Calderon. 

Howard Willens of the Warren Commission, requested 
"- c::.c ~~,-~ 

as a follow-up to the May 15 memorandum, tcr loo~ at the 
i....~osd...'> .G.C1A- Po<. tcull-

questions used in Swenson f s interrogation of Al-iMUG lia eley 1 ~'7- s. 

rnernocfe~a, 19 June 1964 Fore ?iQ ~•oJ. On June 18, 

1964 Arthur Dooley of Rocca's counterintelligence research 

and~alysis group took the questions and AMMUG's responses 

to the Warren Commission's officers for Willen's review. 
L~"lU...'1 

Willens saw Swensen's May S.. .. memorandum. The only mention 

of #lderon was as follows: "The precise relationship of 

Luisa Calderon to the DGI is not clear. She spent about 

six months in Mexico from which she returned to Cuba early 
-c-c::: .... .-d\ / L.. ~-r-4-. 'c-

in 1964 .J~ever, Willens was not shown the SWenson rnemoran-

durn of May 7 and May 8, 1964 which contained much more 

detailed information on Luisa Calderon, including her possible 

. '~ . . . . . . 




